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KSČM půjde do voleb 20. a 21. října s vylosovaným číslem 8 !

POSLEDNÍ DNY DO VOLEB
S ohledem na skutečnost, že příští

číslo Echa vyjde 12. října, tedy v samot-
ný předvečer parlamentních voleb, ne-
může být pro nikoho překvapením, že
číslo, které právě drží v ruce je primár-
ně věnováno právě těmto volbám.

V našem občasníku s delší výrobní do-
bou nelze pochopitelně aktuálně reagovat
na konkrétní názory, kterými jsou voliči
denně zaplavováni a lze očekávat, že toto
dění s blížícím se termínem voleb bude
zesilovat. Prostě nastal čas předvolebních
slibů. Čtenáři Echa, jako všichni občané,
to ostatně mohou sledovat v jiných médi-
ích, ať už stranických či ostatních. V tom-
to čísle - a tedy v tomto čase - je důležité,
abychom si my všichni, kterým záleží na
získání co nejpříznivějšího výsledku kan-
didátky KSČM ujasnili, co vše pro tento
úspěch můžeme každý z nás udělat.

Jak je známo, do letošních parlament-
ních voleb se v našem kraji přihlásilo
26 politických subjektů, z toho 19 stran
a 7 hnutí. Pro připomenutí – při minulých
volbách v roce 2013 to bylo 19 subjektů.
Tyto údaje však pro naši stranu nejsou
v zásadě vůbec důležité především proto,
že nám musí jít, a jde o co nejlepší volební
výsledek bez ohledu na počet kandidují-
cích. Co nejlepší volební výsledek přede-
vším znamená, získat více poslanců než
v minulých volbách v roce 2013. Tehdy
voliči Jm kraje zvolili 4 poslance za KSČM.
Co nejlepší volební výsledek znamená, že
strana svou činností, nikoliv předvolební-
mi sliby, dokázala přesvědčit voliče, že jí
mohou důvěřovat a dali jí mandát ke své-
mu zastupování.

Je však třeba si přiznat, že to vše je jen
běžná rutina všech subjektů, které se vo-
leb zúčastňují. Aby volební kampaň byla
skutečně úspěšná, je žádoucí, aby se do
ní zapojil co největší počet členů strany
a sympatizantů, její účinnost bude vyjád-
řena právě volebním výsledkem. O ten
nám přece jde především.

MěV proto očekává od každého člena
strany, že se v rámci svých možností do
průběhu volební kampaně aktivně zapojí.
Jde o to, že MěV není objektivně schopen
některé úkoly zajistit sám.

Na jedné straně půjde o zajištění po-
zvání občanů na volební shromáždění
i o roznos volebních letáků do schránek.
Současně půjde i o zajištění provozu tří
volebních stánků na frekventovaných
místech Brna. Tady očekáváme pomoc
především od relativně mladých vitálních
členů, ale i sympatizantů.

Na druhé straně jde o úkol snad ještě
závažnější: Ve svém okolí agitovat pro
KSČM a její kandidáty. V praxi to zname-
ná v běžném rozhovoru umět zaujmout
stanovisko, ukázat, jak na řešení konkrét-
ního problému reaguje náš volební pro-
gram. Už proto by se s jeho, alespoň struč-
nou verzí – Manifestem – měl seznámit
každý komunista. Současně není od věci
připomenout, že na pomoc v předvolební
argumentaci v rámci osobní agitace jsou
na webových stránkách MěV v rubrice pro
letošní volby publikovány drobné glosy
coby určitý zásobník argumentů. V sou-
vislosti se zmíněným velkým počtem vo-
lebních subjektů je vhodné umět přesně
označit, o jakou stranu či hnutí jde, to zna-
mená proč se do voleb přihlásily. Mimo již
z minulých voleb známého fenoménu
stran na jedno použití se setkáváme s tím,
že mnohým stranám a hnutí jde o jediné –
nikoliv snahu hájit v parlamentu zájmy
svých voličů, ale získat dostatečný počet
hlasů, který jim zajistí státní příspěvek na
svou činnost (čti platy vedoucích funkcio-
nářů) v průběhu volebního období. Řadí se
tak na úroveň předlouhé řady zbytečných
neziskových organizací.

Aleš RŮČKA

Kandidátní listinu KSČM pro Jihomo-
ravský kraj sestavila na základě návrhů
z okresů krajská konference, která rovněž
stanovila pořadí navržených kandidátů.
Pro nás, Brňáky, je v této souvislosti rov-
něž podstatné, že vedoucí kandidát z Brna
soudruh Ing. Václav Fišer obsadil na KL
třetí místo. Brno tak má po 11 letech opět
reálnou šanci mít svého komunistického
poslance. Městský výbor stojí za schvále-
nou kandidátkou. Současně si však je vě-
dom, že volič má možnost využít svého
práva přidělit celkem 4 preferenční hlasy.
Pokud se rozhodne tohoto práva využít,
mělo by to být pouze v případě V. Fišera.
Jakýkoliv další kroužek udělený v dobrém
úmyslu dalšímu kandidátovi, může totiž
paradoxně vést k oslabení pořadí soudru-
ha Fišera na KL.

Není třeba zdůrazňovat, že MěV se od
jara intenzivně věnuje přípravě volební
kampaně. Snad jen stručně: Fungují vo-
lební stránky na oficiálním webu MěV,
stále větší návštěvnost má náš facebook.
Daří se zvyšovat počet příspěvků našich
kandidátů i dalších dopisovatelů v Haló
novinách. Jsou připraveny bannery i pla-
káty pro vyvěšení ve veřejném prostoru
(mimochodem, plakáty budou mít tento-
krát dvojnásobnou velikost, tedy formát
A1). Intenzivně se pracuje na přípravě vo-
lebních shromáždění a provozu voleb-
ních stánků – jejich přehled je uveřejněn
na straně 10 tohoto Echa. Jsou připraveny
letáky a propagační předměty pro kon-
taktní kampaň, letos ve větším počtu než
v minulosti. Byli delegováni zástupci
KSČM do okrskových volebních komisí.

Komise ideověvýchovné práce MěV KSČM v Brně

srdečně zve na DISKUSNÍ ČTVRTEK,
který se uskuteční 12. října 2017 v 17 hodin

na MěV KSČM v Brně, Křenová 67, místnost č. 405 ve 3. posch.
(Pozor - změna zasedací místnosti!)

Téma: BESEDA S KANDIDÁTY DO POSLANECKÉ
SNĚMOVNY PARLAMENTU ČR Z BRNA.

(Dokončení na s. 3)



ECHO str. 2

TISKOVÁ ZPRÁVA

K jednání zastupitelstva města Brna dne 5. září 2017

Brněnské organizace v programu představí např. Tanec Brno
s tanečním festivalem skupin z republik, které vznikly po rozpa-
du bývalé Rakousko-uherské monarchie. Nebo Meeting Brno,
který připraví platformu pro diskusní fóra a příběhy jednotlivých
pavilonů. Fenomén mezinárodního strojírenského veletrhu
v Brně a průmyslovou historii obou zemí připomene výstava
Made in Czecho-Slovakia. Pořadatelé této ojedinělé akce vyzvali
veřejnost, aby se zapojila do tohoto dění na brněnském výstaviš-
ti využitím starých rodinných archivů či zaznamenaných vyprá-
vění předků co zachytili třeba na snímcích a zaznamenali třeba
na papíře z prožitků nejen v Brně od roku 1918. Systematicky
uspořádané doklady stoleté minulosti z lidmi nashromážděných
věcí (starých fotografií, starých příběhů a vzpomínání), mohou
zaplnit další výstavní pavilon jako přehlídka DNA nejen Brna. Se
zapojením veřejnosti vznikne několik workshopů, veřejných
happeningů a zážitkových aktivit. Ve městě mají být rozmístěny
verše a myšlenky literátů, vznikne fotografický dokument i kine-
matograf kombinující film s živou produkcí kapely atd. Ředitel
Anděl dodal, že program je teprve v kvasu a v upřesňovaných
konturách podle toho, kolik se na něj podaří sehnat z vícero zdro-
jů peněz a kdo se do něj z ČR a SR v konečné fázi zapojí.  (vž)

Brno oslaví výročí vzniku ČSR projektem Re:publika 1918–2018
Připomenout sté výročí vzniku Československé republiky a také devadesátiletou historii brněnského výstaviště má

plánovaný projekt "Re:publika 1918–2018.BRNO.LIDÉ.STOLETÍ." Tyto oslavy se uskuteční od 1. do 17. června příštího
roku právě v areálu výstaviště a okolí.

Brněnský magistrát na ně vyčlenil z městského rozpočtu do
50 milionů Kč. Vyjednává s vládami ČR i SR, aby se retrospektiv-
ní výstava ke stému výročí společného státu uprostřed někdejší
federace stala záležitostí těchto dvou zemí. Čtvrtého září 2017 se
dotkne této záležitosti naplánované společné jednání vlád ČR
a SR. Z vícezdrojového financování se složením snad 150 či 170
milionů Kč by pak šla udělat pořádná důstojná moderní výstava
průmyslového designu a vůbec všeho, v čem oba národy v po-
sledních sto letech ve světě vynikly - informoval brněnský pri-
mátor Petr Vokřál.

Projekt Re:publika 1918–2018 bude interaktivní společenská
událost, která má odrazit historii, uměleckou tvorbu, vědu, vzdě-
lání, zábavu, duchovní rovinu a hodnoty, které přetrvávají. Tato
událost volně naváže na Výstavu soudobé kultury, která se konala
na brněnském výstavišti za účasti prezidenta T. G. Masaryka v roce
1928 jako připomínka desetiletého výročí vzniku Československé
republiky. „Zorganizovat příští rok tuto událost v Brně se nabízí
nejen kvůli spojitosti s výstavou, díky které před devadesáti lety vzni-
kl samotný areál výstaviště, ale také kvůli jeho poloze. Kde jinde by
se taková akce měla konat, než na půli cesty mezi Prahou a Brati-
slavou,“ uvedl primátor Vokřál. „Brno chceme představit jako sebe-
vědomé, odvážné, svobodomyslné a hrdé město, kde vznikala nad-
časová a unikátní díla, kde působily inovativní osobnosti a kde se
nebojí diskutovat o zásadních společensko-kulturních tématech,“
doplnil kreativní ředitel projektu Pavel Anděl.

Projekt má za cíl oslovit obyvatele Brna, lidi z regionu, celé
republiky a sousedních zemí. Ti se tak stanou spolutvůrci pro-
gramu. Jeho základ vytvoří dvě výstavy: "100 let Re:publika (1918–
2018)" naváže na výstavu z roku 1928 a připomene vše klíčové,
co se v naší republice a na Slovensku událo za posledních sto let.
Výstava "Avant garde" naopak návštěvníky provede současnou
architekturou, designem, řemeslem a ikonami českých výrobků.
Zájemci si tam řemesla mohou sami vyzkoušet. Program nabíd-
ne také Re:lax zónu s nahlédnutím do vývoje sportů.

Pravicovou koalici levicové
argumenty nezajímají

Argumenty levicových politiků představitele brněnské
magistrátní pravicové koalice nezajímají. Při jednání
Zastupitelstva města Brna si obvykle prosadí svoje převa-
hou koaličních hlasů bez potřeby "jen zdržující" demokra-
tické věcné diskuse o probírané záležitosti. Vždyť opoziční
názory jsou pro představitele ANO, KDU-ČSL, Žít Brno,
SZ a TOP 09 jen neuchopitelné vzduchoprázdno.            (vž)

Na pořadu jednání bylo celkem 174 bodů. Nejdůležitější bod
se skrýval pod číslem 8. Jednalo o návrh na vytvoření koncerno-
vé struktury společností, jejichž jediným akcionářem je statutár-
ní město Brno. Co předcházelo jednání nebudeme komentovat,
jen zmíníme, že vzhledem k technickým problémům s ozvuče-
ním, bylo jednání odsunuto na 13 hodin. Co je však třeba oko-
mentovat je vyjádření pana primátora, které nebylo hodno zase-
dání ZMB. Do mikrofonu totiž prohlásil, že je to jak na 1. máje
v 70. letech. Podle nás unfér poznámka! Lze se také domnívat, že
bylo potřeba zkonsolidovat síly na schválení právě výše zmíně-
ného bodu? Toť otázka. Protože i koaliční partneři neměli jasno
zda tento projekt podpoří. Názor klubu KSČM se ztotožňuje s ná-
zory opozice, která jasně deklarovala zbytečnost tohoto kroku,
protože koncernové uspořádání již de facto funguje dle platné
legislativy. Nelíbí se nám také možnost přesunu zisku mezi jed-
notlivými společnostmi. Nebudou například Teplárny generovat
zisk na pokrytí ztrát BVV nebo Dopravního podniku? Proč je zři-
zován Výbor koncernu a s ním kancelář? Nebudou to zbytečné
náklady na víc? Na to nám odpoví čas. Náš názor je, že to nebude
ku prospěchu. Městské firmy již mezi sebou komunikují a umí
spolupracovat.

Překvapil bod č. 38 - Návrh na přeřazení a rozšíření sportov-
ních odvětví uvedených v „Metodice na podporu vrcholového
sportu ve městě Brně“. Rozsáhlá diskuse o tom, co je vrcholovým
sportem a co ne, přinesla zajímavou myšlenku co by šlo ještě za-

řadit do vrcholového sportu. Vše se v dobré obrátilo a podařilo se
zařadit i malou kopanou do II. skupiny (i přes odpor jednoho
z koaličních partnerů)!

Úsměv vyvolal bod č. 26 - Smlouva o spolupráci s nadačním
fondem Campanius. Zastupitelé si smluvně zajistili na 10 roků
bohoslužby za jejich maličkosti. Debata se rozvinula na téma:
co když je někdo jiného vyznání či bezvěrec. Odpověděl nám pan
Juránek, že církev mše slouží za všechny a ráda.

V bodě informativní zprávy jsme reagovali na kritický stav
u městské policie v personální oblasti a nabídli v této oblasti po-
mocnou ruku při přípravě rozpočtu na příští rok. Upozornili jsme
na zcela reálné obavy občanů v oblasti bezpečnosti Starého Brna.
Občané nás kontaktovali a upozorňovali na zhoršenou situaci,
především v souvislosti s programem sociálního začleňování.
Dochází k jevům, které shledávají nepřípustnými s jejich bezpeč-
ností. I my jsme upozornili na vzrůstající agresivitu viz statistika
MP. Za loňský rok 6 útoků a v letošním roce již 27 útoků na měst-
ské strážníky! To je alarmující.

V závěru jsme opět upozornili na náš názor na rekonstrukci
bazénů na Riviéře. Opět jsme konstatovali, že poměr návratnosti
je hluboko za ztrátami uniklé vody. A v posudcích se nabízela
i jiná levnější řešení. Myslíme, že peníze občanů by měly být
směřovány efektivně, především na bezpečnost a dopravní stav-
by, jež městu chybí nejvíce.

Klub KSČM



ECHO str. 3

I z tohoto pohledu je tentokrát nezbytné zdůrazňovat i nut-
nost zúčastnit se nadcházejících parlamentních voleb. Je na na-
šich členech, zda budou nápomocni těm voličům KSČM, kteří se
ze zdravotních důvodů nemohou dostavit do volebních místnos-
tí a přesto chtějí volit. Pomozme jim podat příslušnou žádost
o návštěvu členů volebních komisí s volební urnou v jejich do-
movech. Jde o každý hlas.

Jak již bylo uvedeno, účinnost naší předvolební práce bude
změřena volebním výsledkem.

Jaký bude záleží i na každém z nás!

POSLEDNÍ DNY DO VOLEB

Na stranu Jihomoravského kraje se tentokrát postavilo
město Brno v soudním sporu o zachování platnosti nových
Zásad územníhorozvoje Jihomoravského kraje, což je jeho
zásadní strategický dokument, zejména jeho liniových staveb
v nadcházejících desetiletích.

Zrušení těchto Zásad požaduje u Krajského soudu v Brně 40
navrhovatelů. Podle nich rozvojový dokument regionu neplní
základní funkce a omezuje rozvoj obcí. Přibližně stejný počet
obcí se naopak za kraj a jeho Zásady postavilo a teď k nim přibylo
na rozdíl od minulosti i čtyřistatisícové město Brno.

Vedení Brna v čele s ekoaktivisty dříve rozvojový plán např.
staveb dálnic a železnic v kraji kritizovalo a dalo krajské zásady
územního rozvoje soudně zrušit. To pak na roky zastavilo pláno-
vání staveb a rozvoje území. Nyní má Brno od centrálních orgá-
nů za úkol urychleně vypracovat vlastní rozvojový územní plán
pro příští desetiletí. To nejde bez návaznosti na okolí města a na
zmíněné Zásady.

První náměstek brněnského primátora Petr Hladík potvrdil,
že opětovné zrušení Zásad územního rozvoje by úředníkům
města Brna znesnadnilo práci při pořizování vlastního územní-
ho plánu, protipovodňových opatření, silniční, železniční a dál-
niční sítě ve městě atp.

Předseda brněnské městské organizace KSČM a městský za-
stupitel Martin Říha k tomu poznamenal: „Ano, je to velký pro-
blém pro kraj i město. Zkomplikuje to dopravní stavby důležité
pro oba subjekty, ale i jiné projekty při rozvoji kraje a města. Na-
víc to v Brně zabrzdí výstavbu nových bytů. Na nový územní plán
čeká jihomoravská metropole dlouho. Všichni vědí, co nám hrozí
po skončení platnosti dosud ještě chvíli platného, starého už dáv-
no nevyhovujícího Územního plánu města. Proto musíme ocenit
přístup obcí, které se postavily v tomto sporu za Krajský úřad. Je
vidět, že jim záleží na občanech na jejich spokojenosti a životě,“
vyzdvihl M. Říha.

(vž)

Ekoaktivisté chtějí územní plán kraje opět zrušit

ZASEDAL ÚSTŘEDNÍ VÝBOR KSČM

(Dokončení ze strany 1)

V úvodním vystoupení na zasedání, které se konalo
24. června 2017, předseda ÚV KSČM Vojtěch Filip řekl, že
hlavním cílem jednání je přijetí volebního programu pro
podzimní volby a jak po nich přistoupit k prezidentské vol-
bě. Konstatoval, že voliče oslovujeme někdy nesrozumitel-
nými, zbytečně květnatými, jindy rádoby filozofickými
úvahami, dlouhými projevy a články plnými cizích slov
nebo články příliš obecnými bez uvedení příkladu. Svá vy-
stoupení na veřejnosti nutno upravit tak, aby nám voliči
lépe rozuměli a ukázat jim, že jsme tu my pro ně.

Předseda ÚV KSČM připomněl málo sjednocený postup, ma-
lou čtenost Haló novin a našich elektronických médií i malou
četnost, a tím významně roste rozdíl nahlížení na politiku KSČM.
Jen určitá část členů považuje usnesení volených orgánů strany
za výsledek skutečné diskuse. Někteří jedinci vystupují tak, že jen
jejich názor je jediný správný názor komunisty, ignorují schvále-
né návrhy kolektivních orgánů. Nejvíce nebezpečné jsou pak
výkřiky některých, že oni jsou nositeli těch správných myšlenek
a že stranu k tomu nepotřebují, což je individualismus a elitář-
ství, které ničí schopnost strany vést masy.

V další části vystoupení předseda ÚV KSČM zdůraznil potře-
bu oslovit mladé kvalitním vzděláním, výstavbou bytů, dobrou
mzdou za dobrou práci, rodiče školkami a kvalitou pedagogů,
zdravotnictvím a jedinou zdravotní pojišťovnou pro celou rodi-
nu a dostupnými byty, seniory tím, že mají právo na lékařskou
péči a dostupnými způsoby prožití klidného stáří, jak byl původ-
ní průběžný systém nastaven. Je nezbytné správně rozpoznat,
koho má program KSČM oslovit: jsou to všichni ti, kteří se na trhu
práce fakticky účastní prodejem své vlastní pracovní síly. Nejde
jen o zaměstnance, ale o všechny živnostníky, samostatně hos-
podařící rolníky, o tzv. svobodná povolání. Varoval před zrád-
ností vábniček ze strany nově vzniklých stran a hnutí. Při každých
volbách se najde značný počet voličů z našeho elektorátu, který
podlehne masivní antikomunistické kampani a KSČM nevolí.
Stává se obětí pasti stejného typu: Věci veřejné, TOP 09, Hnutí
ANO, Úsvit atd. Připusťme, že přežily některé formy komunika-
ce, ale ne princip členství a angažovanosti v politické straně.
Církve přizpůsobily novým podmínkám své metody práce a vzni-
kl televizní kanál katolické církve a jde o ukázkový příklad řeme-
slně dovedně prováděné agitace (jde o televizní stanici NOE -
moje pozn. - kj).

V závěru této části vystoupení předseda ÚV KSČM zdůraznil,
že KSČM je sebevědomá suverénní strana a zaslouží si obnovení
důvěry u nejširších vrstev občanů, poněvadž program KSČM je
pro většinu a je možno s tím uspět. Aktualizoval výzvu „Každý
získej ještě alespoň další voliče navíc, než se ti podařilo v minu-

lých volbách“, protože taková výzva se
osvědčila.

Předseda ÚV KSČM uvedl, že v rám-
ci mimořádně komplikované meziná-
rodní situaci nelze mlčet k aktům agre-
se, k nerespektování suverenity států
a orgánů OSN. Není jediný subjekt, který
by nevyužil příležitosti k negativnímu vyjádření se o KSČM. Dnes
nejen Evropou, ale celým světem obchází strašidlo komunismu.
A současný nadnárodní kapitál nepotřebuje heslo proletářů.
Buržoazie se spojuje v nadnárodní korporace a skupiny vlivu za
účelem dosahování maximálních zisků bez ohledu na státní hra-
nice. Privatizuje si jednotlivé státy a politická zřízení ke svému
užitku. Kapitalismus přešel do vyššího stádia, pro jeho zisky
dokonalejšího stádia. Buržoazie si koupila média a národu je
vnucován názor, že ti nejbohatší z bohatých kapitalistů jsou nej-
vhodnějšími kandidáty, které má lid volit, protože již krást nepo-
třebují. Právě oni se snaží vyhnout zavedení progresivní daně
a stávající daňové povinnosti se vyhýbají způsoby na hraně nebo
za hranicí legality.

Haló noviny 26. června uveřejnily úplné znění vystoupení
předsedy ÚV KSČM, Stanovisko ÚV KSČM k zahraničním misím
Armády ČR, která má bránit republiku. Uveřejnily též Základní
dokument Sudetského krajanského sdružení s 20 body požadav-
ků ze 7. května 1961 a projev místopředsedy vlády ČR Pavla Bělo-
brádka na 68. sudetoněmeckém sjezdu 4. června 2017 v Augs-
burgu.

Pro mimořádný obsah Haló novin z 26. června 2017 včetně
celé strany o zastupitelích KSČM a jejich stanoviscích je potřeb-
né se k těmto Haló novinám vracet v předvolebním období.

Karel Janiš



ECHO str. 4

Karel Marx se v roce 1844 vyjádřil, že
je třeba charakterizovat vztahy, v nichž
je člověk bytostí poníženou, ujařmenou,
opuštěnou, opovrženou. Chtěl vědec-
kým způsobem odhalit příčiny tohoto
postavení člověka a objasnit způsoby,
jak tyto nelidské vztahy odstranit. Mar-
xovi šlo o to, aby především dělnická tří-
da pochopila příčiny svého postavení
i způsoby, jak se jich zbavit a aby byla
schopna sebe i lidstvo vůbec osvobodit
od vykořisťování, útlaku, hladu i válek.

Věnoval těmto problémům své hlavní
dílo – KAPITÁL, jehož první díl vyšel 14.
září 1867 v Hamburku v nákladu jeden ti-
síc výtisků. Zkoumal v něm především
vztah mezi kapitálem a prací, mezi dělnic-
kou třídou a buržoazií. Ukázal, jak kapitál
po staletí vznikal, vzrůstal a bída pracují-
cích zůstávala stejná nebo se i zvyšovala.
Tuto okolnost Marx objasnil svou teorií
nadhodnoty, kterou v hlavních rysech
zpracoval již v 50. letech a v Kapitálu ji
předložil v konečné podobě. Bedřich En-
gels ve stati Karel Marx z června 1877 její
podstatu přiblížil veřejnosti. Kapitalisté
vlastní výrobní i životní prostředky a děl-
níci jsou z nich vyloučeni. Mají k dispozi-
ci pouze svou pracovní sílu, kterou jsou
nuceni prodávat, aby získali potřebné ži-
votní prostředky. Jejich získání vyžaduje
šest pracovních hodin, které kapitalista
zaplatí. Kapitalista si pracovní sílu koupil
na celý den a dělníka nechává pracovat
osm, deset i více hodin. Výsledek této prá-
ce jde do kapsy kapitalisty, a tak vzniká
NADHODNOTA, která tvoří základ, z ně-
hož pramení pozemková renta, zisk, aku-
mulace kapitálu (obsáhle je Engelsova stať
uvedena v 19. svazku Marx-Engels z roku
1966, s. 137-8. V. I. Lenin se podobně věno-
val Marxově teorii nadhodnoty v obsáhlé
stati Karel Marx – Stručný životopis a vý-
klad marxismu, Sebrané spisy, svazek 26,
Svoboda Praha 1986, s. 84-95). Na zákla-
dě teorie nadhodnoty Marx prokázal, že
pouhým hospodářským bojem nemůže
dělnická třída změnit podstatu svého po-
stavení a odstranit ho. S ním skoncuje jen
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ošklivý, neboť účinek ošklivosti, její odstra-
šující síla je zničena penězi. Pokud jde
o moji individualitu – jsem chromý, ale pe-
níze mi opatří 24 nohou, nejsem tedy chro-
mý. Jsem špatný, nečestný, nesvědomitý,
bezduchý člověk, ale peníze jsou v úctě. Pe-
níze jsou nejvyšším dobrem, proto je jejich
majitel dobrý. Peníze mě nadto ušetří ná-
mahy být nečestným, předpokládá se tedy
o mně, že jsem čestný; jsem bezduchý, ale
peníze jsou skutečným duchem všech věcí,
jak může být jejich majitel bezduchý?
K tomu si ještě může koupit duchaplné lidi
a není ten, kdo má moc nad duchaplnými,
duchaplnější než duchaplní? Což já, který
pomocí peněz dokážu všechno, po čem
lidské srdce prahne, nevlastním všechny
lidské schopnosti? Neproměňují tedy mé
peníze všechnu moc nemohoucnost v její
pravý opak?“ Marx cituje Shakespeara,
který vyzvedá u peněz dvě vlastnosti:
„Je to viditelné božstvo, proměna všech lid-
ských a přirozených vlastností v jejich
opak. Je to obecná nevěstka, obecný kuplíř
lidstva a národů… Jsem povolán k studiu,
nemám na to peníze, nejsem povolán ke
studiu, tj. nejsem povolán ke studiu účinně
a doopravdy. Naopak nejsem-li skutečně
vůbec povolán ke studiu, ale mám-li vůli
a peníze, jsem k tomu účinně povolán. Pe-
níze jako všeobecný prostředek a schopnost
učinit z mé představy skutečnost a skuteč-
nost učinit pouhou představou, přeměňují
skutečné lidské a přírodní bytostné síly
v pouze abstraktní představy a skutečné
nedokonalosti a přeludy proměňují ve sku-
tečné bytostné síly a schopnosti“ (podtrhl
K. M. - viz Marx: Ekonomicko-filozofické
rukopisy, Svoboda Praha 1978, s. 107-109).

V roce 1859 vydal Karel Marx spis
Ke kritice politické ekonomie. Uvedl
v něm, že zkoumá systém buržoazní eko-
nomie v pořadí: kapitál, pozemkové vlast-
nictví, námezdní práce, stát, zahraniční
obchod, světový trh. Již v roce 1844 dospěl
k závěru, že právní vztahy, stejně jako for-
my státu, není možno pochopit z nich sa-
mých, ale tkví v materiálních životních
poměrech. A předložil celkový výsledek,
k němuž dospěl a který mu byl vodítkem
při dalších studiích.

„Ve společenské výrobě svého života
vstupují lidé do určitých, nutných, na své
vůli nezávislých vztahů, které odpovídají
určitému vývojovému stupni jejich materi-
álních výrobních sil. Souhrn všech těchto
výrobních vztahů tvoří ekonomickou
strukturu společnosti, reálnou základnu,
nad níž se zvedá právní a politická nad-
stavba a které odpovídají určité formy
společenského vědomí. Způsob výroby ma-
teriálního života podmiňuje sociální, poli-
tický a duchovní životní proces vůbec. Bytí
lidí není určováno jejich vědomím, nýbrž

(Pokračování na straně 5)

tehdy, odstraní-li se jeho základna – kapi-
talistické vlastnictví výrobních prostřed-
ků. Marx též prokázal, že základní rozpor
výroby v kapitalismu – mezi společen-
ským charakterem výroby a soukromoka-
pitalistickou formou přivlastňování spo-
lečenského produktu – určuje všechny
ostatní rozpory kapitalismu. Na podkladě
velkého množství údajů z dějin kapitalis-
mu v Anglii prozkoumal a zobecnil roz-
manité formy tohoto základního rozporu,
poskytl dělnické třídě i ostatním pracují-
cím východisko, jak se zbavit neutěšené-
ho stavu věcí.

Marxův Kapitál vznikal již v několika
Marxových pracech, v nichž rozebíral po-
stavení dělnické třídy v podmínkách kapi-
talistického vykořisťování a prokázal sou-
vislost mezi soukromým vlastnictvím
výrobních prostředků a odcizenou prací,
která je určujícím společenským vztahem
kapitalismu. Od dubna do srpna 1844 na-
psal tři sešity Ekonomicko-filozofické
rukopisy. V prvním se věnuje mzdě a zis-
ku z kapitálu, v druhém poměru soukro-
mého vlastnictví k němu a v třetím jeho
vztahům k práci a komunismu. Kapitola
PENÍZE je i dnes aktuální.

„Co pro mě jest pomocí peněz, co mohu
zaplatit, tj. co mohou peníze koupit, to
jsem já, majitel peněz. Jak velká je síla pe-
něz, tak velká je moje síla. Vlastnosti peněz
jsou mé vlastnosti a bytostné síly – vlast-
nosti a bytostné síly jejich majitele. To, čím
jsem a co mohu, není nikterak určeno mou
individualitou. Jsem ošklivý, ale mohu si
koupit nejkrásnější ženu. Nejsem tedy,

Kenotaf Karla Marxe ve východní části
hřbitova Highgate Cemetery v Londýně.
Pomník s nápisem Workers of all lands,
unite! (Proletáři všech zemí, spojte se!) a ci-
tátem 11. Teze o Feuerbachovi nechala zří-
dit CPGB roku 1954.  Foto: Markus Nilsson

Na horním obrázku Karel Marx v roce
1875 - Ilustrace - Wikipedia.org



ECHO str. 5

MLADÍ V NAŠÍ MĚSTSKÉ ORGANIZACI

Nepravidelně Komise mládeže in-
formuje o práci mladých členů strany.
Nejen touto cestou velmi děkuji všem
jejím členům a hostům.

Základním přirozeným bodem činnos-
ti této komise je evidence mladých členů
strany. Po zatím hrubém zmapování jsme
zjistili, že mladými členy naše MěO dispo-
nuje daleko méně, než kolik jich je evido-
váno. Důvodů je několik:

a) jednostranné vystoupení člena
z KSČM bez toho, aniž by ukončení
členství dal na vědomí své ZO nebo se-
kretariátu;
b) oficiální přestup člena z naší MěO
do jiného okresu (např. kvůli přestěho-
vání), opět bez vědomí kompetentního
soudruha naší MěO;
c) zahájení činnosti člena naší MěO
v jiném okresu bez oficiálního přestupu.
Z tohoto lze usoudit, že se doposud

mladým členům naší MěO věnovala na
úrovni ZO malá pozornost. To, že se člen
nezúčastní dvou a více po sobě jdoucích
schůzí ZO, s tím, že o něm nejsou zprávy,
není ojedinělé a uvědomujeme si, že je
často těžké v této věci cokoli podniknout.

Předseda komise Pavel Valach a člen
Jiří Fazor při jednání.             (Foto archiv.)
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naopak jejich vědomí je určováno jejich
společenským bytím (Marx vyslovil odmít-
nutí filozofie idealistické). Na jistém stup-
ni svého vývoje se materiální výrobní síly
společnosti dostávají do rozporu s existují-
cími výrobními vztahy nebo s vlastnický-
mi vztahy, uvnitř nichž se dosud pohybo-
valy. Z forem výrobních sil se tyto vztahy
proměňují v jejich pouta. Nastává pak
epocha sociální revoluce. Se změnou eko-
nomické základny dochází pomaleji nebo
rychleji k převratu celé ohromné nadstav-
by. Při zkoumání takových převratů musí-
me vždy rozlišovat mezi materiálním
převratem v ekonomických výrobních pod-
mínkách, který se přírodovědecky dá přes-
ně zjistit, a mezi právními, politickými,
náboženskými, uměleckými nebo filozofic-

podmínek individuí: avšak výrobní síly
vyvíjející se v lůně buržoazní společnosti
vytvářejí zároveň materiální podmínky
k řešení tohoto antagonismu. Touto spole-
čenskou formací končí předhistorie lidské
společnosti“. (Marx, Engels Spisy, sv. 13,
Svoboda Praha 1963, s. 34-35).

Karel Marx v klasické podobě vyslovil
základy materialistického pojetí dějin
lidské společnosti.

Další sešity Kritiky politické ekonomie
Marx již nevydal. Doléhaly na něho sta-
rosti o obživu početné rodiny a jeho po-
zornost i přímou účast vyžadovalo revo-
luční hnutí v Evropě.

Ale i tak se Kritika politické ekonomie
stala přípravou k obsáhlému výkladu, kte-
rý vyšel v Kapitálu.

kými, zkrátka ideologickými formami,
v nichž si lidé tento konflikt uvědomují
a vybojovávají ho. Takovou epochu pře-
vratu nemůžeme posuzovat podle jejího
vědomí, ale toto vědomí musíme vysvětlo-
vat z rozporů materiálního života, z exis-
tujícího konfliktu mezi společenskými vý-
robními silami a výrobními vztahy. Při
bližším zkoumání se vždy ukáže, že úkol
sám vzniká jen tam, kde jsou materiální
podmínky jeho řešení už dány nebo tam,
kde je možno označit asijský, antický, feu-
dální a moderní buržoazní výrobní způsob
za progresivní epochy společenské forma-
ce. Buržoazní výrobní vztahy jsou posled-
ní antagonistická forma společenského vý-
robního procesu ve smyslu antagonismu
vyrůstajícího ze společenských životních

mace. Poslední oblastí, kterou zmíním, je
práce s KSM. Zde dochází ke komunikaci

s mladistvými, kteří jsou přátelé na-
šich dětí, často také ještě mla-

distvých. Člověk v tomto věku
se snadno seznamuje, má
velké množství přátel a snaží-
me se z nich získat alespoň
zlomek. Zdatně a ochotně

pomáhají mladí soudruzi
z několika míst ČR. K takto

mladému člověku se musí přece
jen přistupovat jinak, brněnští členi

KSM již zase tak mladí nejsou a přiznává-
me, že toto neumíme. V této souvislosti
podotknu, že práce KSČM i KSM je zřej-
mě vidět, po několika letech se v Brně při-
hlásili sami od sebe dva zájemci o KSM.

Chtěl bych se zmínit o jedné tristní zá-
ležitosti. Nejen v naší MěO se dlouho mlu-
ví o tom, že představitelé KSČM, zastupi-
telé, funkcionáři i další neumí vystupovat
na veřejnosti. Ať je pravda jakákoli, KM
s vynaložením nemalých sil zorganizova-
la mediální trénink před kamerou. Jako
lektorku se podařilo dohodnout profesio-
nála, pracovnici tiskového oddělení ÚV,
která měla možnost přijet k nám do Brna
prakticky po celou dobu prázdnin, včetně
víkendů, i opakovaně, sebou dokonce
profesionální kameru přivezla. Zájem byl
velice nízký, v počtu několika lidí, přitom
výzvu na tento trénink obdrželo zhruba
sto soudruhů vč. zastupitelů z celého JmK.
Je to velká škoda. Přitom soudruzi ve Zlín-
ském a Libereckém kraji uspořádali po-
dobné tréninkynezávisle na Brně také
a proběhly s daleko vyšší účastí.

V naší KM vítám Davida Pazderu, který
se doposud jeví jako velký přínos myšle-
nek a nápadů a pracuje s námi. Těším se
s vámi na viděnou.

Pavel Valach, předseda
Komise MěV pro práci s mládeží

Proto jsme se pustili do tohoto zmapová-
ní. Nicméně se nám s některými mladými
členy nejen naší MěO podařilo spo-
jit, ať komunikačními kanály
nebo spíše osobně. Zde se se-
tkáváme z jejich strany s vel-
kým nezájmem k práci pro
naši stranu, který má většinou
společného jmenovatele:
antipatie k některým členům
strany ve vyšších funkcích
a způsob fungování některých
orgánů. Mladí členové strany jsou ve-
lice vnímaví, což je na jednu stranu v po-
řádku, avšak řada z nich nerespektuje
autority a usnesení orgánů. Je to způsobe-
no především stylem výchovy dnešních
mladých lidí ve školních ústavech již od
nejútlejšího věku. Přesto s nimi zůstáváme
v kontaktu, pokud ovšem přímo neřekli, že
nemají čas, a přesvědčujeme je, že s jejich
pomocí se podaří zrealizovat více věcí
a mladí komunisté budou více vidět.

O něco lépe se daří v jiných oblastech:
navazujeme spolupráci se členy nových
levicových spolků, především s Levou
perspektivou, se kterou je spolupráce za-
tím nejvýraznější. Jeden z jejích členů je
dokonce členem KM i KKM. Levá per-
spektiva vydává články, aktivně působí na
Facebooku, pořádá očisty předrevoluč-
ních pomníků připomínajících komunis-
tickou minulost, pořádá Antikapitalistický
kemp. Členové takových spolků jsou mla-
dí lidé ze všech koutů naší země. Další
oblastí, ve které se daří práce s mladými
lidmi, je navazování kontaktů dětí a vnu-
ček našich starších soudruhů. Nechci tím
říci, že bychom tuto komunikaci provádě-
li lépe než jejich rodiče a prarodiče, ale
určitě ji provádíme jinak, z jiného úhlu
pohledu. Tato oblast je v začátcích a na-
vazuje na návštěvy schůzí ZO členem KM,
který od členů schůze shromažďuje infor-



ECHO str. 6

 PROČ NEMÁME DEN OBĚTÍ FAŠISMU,
ANEB  KDO ZNETVOŘUJE DĚJINY REPUBLIKY

Když probereme kalendář svátků a význam-
ných či památných dnů republiky nalezneme
leccos důležitého a významného pro dějiny
státu. Jen jedno nenacházíme - Den obětí fašismu (nacismu).
Diskuse o rozdílech nacismu a fašismu je v tomto případě ne-
podstatná. I naše zákony (platné dekrety) znají jistý rozdíl
mezi nacismem a fašismem, ale sankcionují je stejně. Fašis-
mus má širší význam a platnost, nacismus má specifický vý-
znam a platnost. I u nás vedle složek nacistických páchaly své
zločiny i „jiné složky fašistické“, jak to určují dekrety.

Vedle státních svátků máme i spoustu významných dnů.
Máme Den vyhlazení Lidic. Ten se ovšem vztahuje ke konkrétní-
mu zločinu, nikoli k obecné deklaraci všech obětí fašismu a na-
cismu. Máme Den obětí holocaustu. Ten ovšem se vztahuje na
nejpostiženější skupinu našich spoluobčanů, samozřejmě je to
nesmírně důležitý památný den. Ale ani
ten nevystihuje veškerou míru všech po-
stižených obětí u nás. Kdyby se tento Den
nazýval například Den obětí holocaustu
(Šoa) a obětí fašistické genocidy, pak by
všeobecný význam byl naplněn. Nikdo si
ovšem nemůže dovolit jakkoli zpochyb-
ňovat prioritu strašlivého Šoa našich ži-
dovských spolubratří. Stálo by snad za
úvahu rozšíření tohoto názvu - pokud by
to náš notoricky recidivistický parlament
dokázal nejdříve pochopit a posléze uzá-
konit. Na margo recidivy parlamentu jen
jediný příklad - neuznání Mezinárodního
dne studentstva, což zakládá nehynoucí
ostudu jak parlamentu, tak i republiky.
Toto téma nebudu rozebírat, už to učinili
jiní, a díky parlamentní neschopnosti em-
patie, zcela marně.

 Problém nastává již u státních svátků.
Pohled do kalendáře nás přesvědčuje, že
u nás máme 8. května Den vítězství. Slo-
váci mají Den víťazstva nad fašizmom.
My, věrni svému positivnímu kolaborant-
ství, jsme samozřejmě vypustili slova jako
nacismus nebo fašismus, abychom neu-
razili city sousedů. Připomíná to censuru

filmu WV, kde se hovoří věta „Zatlouct do bedny,
zjednat vývozní povolení a vyvézt do.... Kam?
Ano, v původním filmu je řečeno „do Německa“.

V DVD remake ovšem slovo „Německo“ je vypuštěno a rozpuště-
no. Jsme takový „národ sráčů“? Bohužel. Asi ano.

Pokračujme zamyšlením nad „Dnem vítězství“. V politickém
ptydepe, pajazyku se toto výročí, které u nás ve skutečnosti spa-
dá na 9. květen, nikoli na 8. květen, se tento den označuje jako
„Den ukončení II. světové války“. Zatímco jinde v Evropě se sla-
vilo, v Praze se ještě válčilo a umírali lidé. Na celém území ČSR!
A válka neskončila v Tichomoří a USA se SSSR válčily s Japon-
skem dále. Takže II. světová válka skončila japonskou kapitulací
na křižníku Missouri, v září 1945, nikoli v Evropě. Důvod tohoto
znetvořování dějin politiky? Hnusný alibismus vůči Německu.
Jak říkal klasik Werich: „Jo pane, slovo, slovo stačí a zasmrádne

celá kniha“.
Proto u nás máme Den české státnosti,

Den boje za svobodu a demokracii, Den
obětí komunismu - a nemáme, a dlouho
ještě nebudeme mít ani Mezinárodní den
studentstva ani Den obětí fašismu.

Naši političtí, pedagogičtí a mediální
kolaboranti to prostě nepřipustí.

Je jim úplně jedno, že vedle obětí straš-
livého holocaustu (uvádí se u nás 75 tisíc
a myslím je to ve skutečnosti ještě hrozi-
vější číslo!), je tu ještě úhrnem dalších 250
tisíc oběti nacistického vyhnání z pohra-
ničí, dalších 100 tisíc nacistického vyhná-
ní z vnitrozemí, 170 tisíc oběti otrocké
práce v reichu a z oněch celkově 360 uzna-
ných tisíc obětí fašismu a nacismu u nás
(číslo je neúplné!) ještě stále zbývá oněch
285 tisíc obětí, které nemají žádný památ-
ný den. A přitom tyto počty jsou stále pro-
vizorní, protože nejsou dohledány další
oběti. Na naše politiky, na náš parlament
padá stálá hanba neřešení těchto etických
otázek jednou provždy. Jak chtějí řešit po-
litici oběti komunismu, když nikdy nedo-
kázali vyřešit ani oběti fašismu? Toto jim
vyčítáme my, pozůstalí po těchto obětech.

Dr. Jiří Jaroš Nickelli

Bývá vždy v září, protože 21. září
1920 vyšlo první číslo Rudého práva.
V jeho redakci působili představitelé levi-
ce v sociální demokracii a zakladatelé KSČ
v čele s Bohumírem Šmeralem. Do dení-
ku psali přední představitelé KSČ, poslan-
ci a senátoři KSČ, spisovatelé, vědci, do-
pisovatelé z měst i z venkova. K podpoře
deníku přišlo 1. srpna 1937 do Krčského
lesa u Prahy přes 20000 lidí. Tato slavnost
založila tradici poválečných Slavností
a Běhů Rudého práva, besed vedení stra-
ny a redaktorů deníku se čtenáři.

KSČM na tradici Dne tisku navázala
a naplňuje poslání tisku strany – být ko-
lektivním organizátorem, propagandis-
tou a agitátorem politiky strany. Haló no-
viny informují pravdivě o dění u nás i ve
světě, přinášejí komentáře i rozbory aktu-

uvádění na pravou míru padělání naší mi-
nulosti i dějin např. druhé světové války
i poválečného vývoje v podání většiny
denního tisku a časopisů včetně pořadů
v televizi. V tomto „vyniká“ sobotní pořad
Historie.cz, jehož uvaděč Vladimír Kuče-
ra nevynechá sebemenší příležitost za-
útočit nevybíravě na KSČM, na Ruskou fe-
deraci i bývalý Sovětský svaz. Účastníky
besed k těmto invektivám navádí.

V organizacích KSČM bychom se měli
zamyslet nad odběrem a četbou Haló no-
vin. Ani jeden den bez Haló novin – budiž
závěr a poučení z letošního Dne tisku.

Karel Janiš

K LETOŠNÍMU DNI TISKU
álních problémů v naší společnosti. Jako
jediné pravidelně přinášejí informace
o zasedáních ÚV KSČM, o působení na-
šich poslanců i zastupitelů v místech.
V pondělí vychází společensko-politická
příloha Naše pravda, ve středu týdeník
Unie českých spisovatelů Literatura –
Umění – Kultura, v sobotu Bonus pro vás
se spoustou rad, křížovkou a horoskopem.

Význam Haló novin je dán současnou
situací v médiích. Většina obyvatelstva
sleduje televizi, v níž převažují téměř na
100 procent informace a komentáře anti-
komunisticky zaměřené. Jejich vliv je evi-
dentní, posluchač přejímá tato hodnoce-
ní, aniž si je toho vědom. O KSČM nic
příznivého neslyší. O zasedání ÚV KSČM
a o existenci Haló novin ani jediná zmín-
ka. Zvláštní pozornost Haló noviny věnují

Líšenští komunisté a zastupitelé Daniel
Borecký, Václav Fišer a Zdeněk Matyáš
u pomníku bojovnice proti fašismu z Líšně
Josefy Fajmonové.    (Foto Jan Korbel.)



ECHO str. 7

I letos půjdeme k volbám
Půjde o volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České repub-

liky. Podle rozhodnutí prezidenta republiky se uskuteční
v pátek dne 20. října 2017 od 14.00 do 22.00 hodin a
v sobotu dne 21. října 2017 od 8.00 do 14.00 hodin.
Voličem je každý občan ČR, kterému je v druhý den voleb,

21. října 2017, nejméně 18 let. Ve volební místnosti se prokáže plat-
ným občanským průkazem nebo cestovním či diplomatickým pasem,
zajde povinně za plentu k možné úpravě hlasovacího lístku a před zra-
ky členů okrskové volební komise jej vhodí do volební urny. Tak po-
skytuje hlas ve prospěch politické strany nebo hnutí, které si vybral.

Pozor při úpravě hlasovacího lístku! Volič může zakroužkovat až
4 kandidáty, jimž dává přednost před dalšími na kandidátce politické
strany nebo hnutí. Pokud jich označí více, je jeho hlas platný, ale
k preferenčním hlasům se nepřihlédne. Jiné písemné úpravy hlasova-
cího lístku nemají při posuzování lístku vliv.

NEPLATNÉ jsou hlasovací lístky, které nejsou na předepsaném tis-
kopise, ty, které jsou přetržené nebo nejsou vloženy do úřední obálky,
kterou volič obdržel ve volební místnosti. Obálku s hlasovacími lístky,
které volič nejpozději tři dny před volbami dostal do místa trvalého
bydliště, ponechejme raději doma. Je možné si ve volební místnosti
vyžádat novou sadu hlasovacích lístků. A zejména tehdy, pokud je
volič nedostal před volbami domů.

Pokud volič ze závažných důvodů, zejména zdravotních, nemůže
osobně přijít k volbám, požádá příslušný úřad městské části nebo ro-
dinný příslušník či voličem pověřený občan přímo ve volební míst-
nosti o volbu mimo volební místnost – členové volební komise ho
navštíví doma s přenosnou volební urnou.

Na úřadě své měst. části může volič požádat o voličský průkaz
k provedení voleb jinde než doma – na chalupě, u známých apod.
V tomto případě může volit kdekoliv, pouze v Jihomoravském kraji.

Pojďme 20. nebo 21. října 2017 k volbám a volme kandidáty
KSČM! Hlasujme pro kandidátku číslo 8 !                    Karel Janiš

MALÉ ZAMYŠLENÍ ALEŠE RŮČKY,
TENTOKRÁT POCHOPITELNĚ VOLEBNÍ

Zamyšlení první:
Šanci na dosažení úspěšného volebního výsledku musíme

uchopit všichni. Znamená to osobně se angažovat v předvo-
lební kontaktní kampani.

Zde je samozřejmostí vysvětlovat volební program. Současně
je však třeba zdůrazňovat, že KSČM, na rozdíl od jiných stran
a hnutí, nebere svůj volební program jako sliby pro období vo-
leb, ale jako skutečný a neměnný program své činnosti v příštím
období. Nakolik jej bude moci naplnit bude záležet na voličích.
Je třeba zdůraznit, že KSČM zná cestu k jeho uskutečnění přede-
vším proto, že chápe, v čem jsou příčiny současných problémů
a je připravena bojovat za jejich odstranění stejně jako za odstra-
nění důsledků těchto příčin.

Současná společnost má v globálním měřítku celou řadu
problémů, které neumí, ale především ani nechce řešit. Sou-
časně se ani nesnaží o odhalení jejich příčin. Tento stav se po-
chopitelně odráží i v české společnosti a to za aktivní účasti
řady předních politiků. Osobně vidím některé příčiny někte-
rých problémů současné společnosti v:
• fungování vládnoucích struktur založených na vzájemném

krytí ve vazbě na posluhování EU a USA;
• protěžování do funkcí těch, kteří jsou vydíratelní;
• politice založené na tom, kdo na koho co ví, která umožňuje

vzájemné vydíraní i krytí;
• propojování struktur, jejichž pozice je založena na koncent-

raci velkého majetku;
• vzájemném krytí porušování obecně přijatých zásad a z toho

vyplývající paralyzaci normálně fungujícího systému společnosti;
• existenci struktur založených na vzájemném krytí porušování

obecně přijatých zásad paralyzujících roli institucionálního
systému společnosti;

• vzniku a fungování struktur, které postupně pronikají institu-
cionálním systémem, podřizují si enklávy zpravodajských slu-
žeb, podřizují si majetkové elity, začínají ovládat společnost
tunelováním jejich zdrojů prostřednictvím státu a dosazová-
ním vydíratelných a nesvéprávných figur do reprezentací stá-
tu a nadstátních organizací;

• považování za normální to, co normální není;
• měření dvojím metrem (například dvojí ceny v parlamentní

restauraci, zvyšování vlastních platů, rozdávání trafik za loa-
jalitu, používání vojenské zpravodajské služby k soukromému
špiclování, zlaté padáky při odchodu z funkce, nemravné pla-
ty a roční odměny, …);

• klientelismu;
• protekcionismu;
• nekonečném snižování sociálních vymožeností občanů uzá-

koněných v minulých letech (např. daně, nemocenská, záko-
ník práce a řada dalších);

• rozkrádání posledních zbytků národního bohatství a státního
vlastnictví prováděné dnes již zcela bez skrupulí shora;

• byrokracii, zbytečných administrativních úkolech a papírování.
To jsou některé příčiny některých problémů, které by měla

budoucí politická reprezentace, chce-li být skutečně úspěšná
a konkrétně pracovat pro rozvoj společnosti řešit v první řadě!

Zamyšlení druhé:
Každý zodpovědný volič hledá odpověď na otázku koho

a především proč bude volit. Nabízím opačnou - vylučující me-
todu:   s mým hlasem nemůže počítat strana (hnutí), která:
• je ideově vyprázdněná;
• záměrně neplní svůj volební program – především v oblastech

sociálních a zajišťující dlouhodobý rozvoj státu;
• nemá zájem řešit negativní společensky škodlivé důsledky

předcházejících rozhodnutí po převratu v roce 1989;
• za svůj program si bere program svého majitele;
• je ohebná tou měrou, že pro svou účast ve vládě opustí vlastní

volební program;
• prostřednictvím svých představitelů poklonkuje Sudetským

krajanským sdružením;
• se bezvýhradně podřizuje přáním USA a EU, včetně stupňo-

vání napětí s Ruskem;
• souhlasila s ustavením a podporuje mccarthyovský cenzurní

úřad;
• vydává za své návrhy jiných;
• umožňuje prokorupční jednání;
• neustále svůj program a sliby populisticky mění dle nálady ve

společnosti;
• ústy svých politiků tvrdí, že nemá politiky;
• se podílí na ostouzení českých tradic a vlastenectví nahrazuje

slouhovským podlézáním zájmům západních velmocí;
• která dovolí podřízení části české armády pod velení bun-

deswehru pro válku proti Rusku;
• pro niž dohoda platí jen po dobu, po kterou je to pro ni výhodné.

Zamyšlení třetí:
Není se třeba bát vykrádání volebního programu, jsou pře-

ce témata, které komunistům nikdo neukradne, například:
• vystoupení z NATO;
• obecné referendum;
• progresivní daň;
• jediná státní zdravotní pojišťovna;
• dořešení a zdanění tzv. Církevních restitucí;
• vytvoření státního komerčního bankovního ústavu.



Ing. Václav Fišer

Mír a právo
se nikdy nezajistí samo

54 let, bydlí v Brně, odborník v oblasti obrany a vnitřní bez-
pečnosti, krizového managementu ve složkách IZS a veřejné
správě, ochrany obyvatelstva; působil jako voják z povolání,
policista, úředník ministerstva a krajského úřadu, nyní za-
městnanec ve zdravotnické záchranné službě.

Ve své práci vždy usiluje o prospěch všech obyvatel. Je čle-
nem Komise pro životní prostředí a veřejný prostor Rady
městské části Brno-Líšeň. Je také např. autorem rezortní
koncepce připravenosti zdravotnictví na mimořádné událos-
ti a její prosazování, autorem učebních textů a desítek odbor-
ných článků, aktivní lektor, oponent návrhů předpisů krizo-
vého řízení (např. krizový zákon). Je také členem revizní
komise Společnosti krizové připravenosti zdravotnictví ČLS
JEP, z. s., Společnosti radiobiologie a krizového plánování
ČLS JEP, z. s., Sdružení požárního a bezpečnostního inženýr-
ství, z. s., Českého národního výboru pro omezování násled-
ků katastrof, z. s. a Moravského rybářského svazu, z. s.

Už 34 let je ženatý, má dvě děti.

Mgr. Věra Klontza, Ph.D.

Socialismus
nebo barbarství!

OPĚT PŘED VOLBAMI
Vážené soudružky a soudruzi a vůbec všichni čtenáři občasníku KSČM Brno, sympatizanti s úsilím Komunistické

strany Čech a Moravy. Téměř přesně za měsíc se letos opět otevřou volební místnosti, tentokrát pro volby do Posla-
necké sněmovny Parlamentu České republiky 2017. Budou to volby významné a zdaleka ne proto, že po delší době má
brněnská městská organizace kandidáta na tzv. volitelném třetím místě krajské kandidátky. Budou významné poten-
ciálem dopadu na naši národní státnost a suverenitu, jakkoliv se to může zdát nemístně nadnesené.

V těchto dnech již máme za sebou první oslovení široké veřejnosti naším programem v rámci celokrajské volební
kampaně. Přípravě programu bylo věnováno značné úsilí a i když na něm celkem pochopitelně, odvisle svého zapoje-
ní do jeho tvorby vidíme každý jiné mouchy, je programem KSČM a všichni členové a také neskrývaní sympatizanti
stojíme před velkým úkolem toto společné úsilí nepromarnit. Není přitom mým cílem, ani jako vedoucího kandidáta
městské kandidátky, v těchto řádcích seznamovat s programem. Ten jistě známe všichni a byl mu věnován i poslední
Diskuzní čtvrtek 14. září. Chci však ze své pozice apelovat na to, co tento program říká zásadního, v čem jako brňák
a jihomoravan vidím jeho přitažlivost, kterou musíme sdělit veřejnosti.

Hlavním mottem programu je: „Mír ve světě, spravedlnost a bezpečí doma“. Jsem přesvědčený, že je to heslo
stejně dobré a výstižné jako pro mnohé již málo nosné „S lidmi pro lidi“. Důrazem na bezpečnostní rozměr programu
ale reagujeme a odpovídáme na směr vývoje situace doma, v Evropě a vlastně i obecně ve světě. Do značné míry
program pod tímto mottem do praktické hloubky rozvíjí téma březnového odborného semináře „Socialismus nebo
barbarství?“, vysvětlujícího svou podstatou jednoduchost volby – buď jít cestou socialismu, společnosti prolidové
prosperity a partnerství bez válek, nebo pokračovat cestou jakékoliv verze kapitalismu do sebezničení. Třetí cesta
není a KSČM svým programem dává jasně najevo, že chceme společnost vést cestou k socialismu – za aktivní účasti
všech, protože KSČM je stranou pro lid, ne pro sebe! V souvislosti s prosazováním programu pod ústředním heslem
je zřejmé, že půjde o ostré politické střety se stranami současné vládní koalice a také většiny její parlamentní opozice.
Ve světle zhoršující se mezinárodní situace budeme totiž prosazovat opuštění NATO a také prosazování referenda
o setrvání v EU s jasnou preferencí opuštění nereformovatelného formátu současné Unie. Bez udržení aktivity a lido-
vé podpory těmto prioritním programovým cílům totiž spíše dříve než později budeme pod americkou taktovkou
Bruselu stát jen jako svědci před zánikem české státnosti stejně, jako jsme v roce 1992 stáli nad zánikem Českosloven-
ska! Odmítám přitom jako komunista a československý vlastenec nařčení některými rádoby „politology“ ze zavlékání
hnědé do rudé barvy politiky komunistické strany.

Ale blíže k tomu, čím chci a mohu jako poslanec konkrétně přispět svému volebnímu obvodu – Jihomoravskému
kraji a městu Brnu. Je a bude toho dost, ale mým základním pracovním oborem je bezpečnost, zejména ve spojení se
zdravotnictvím. I jako zaměstnanec Zdravotnické záchranné služby Jihomoravského kraje se však přirozeně dostá-
vám do témat profesnímu zaměření zdánlivě vzdálených. Například do ochrany životního prostředí nebo dopravy.
Právě tady mě jako brňáka (a každodenního řidiče) v této souvislosti ve spojení s naším stranickým volebním progra-
mem napadá, že i „naše brněnská“ dopravní témata mají celokrajský a dokonce celostátní rozměr. Za všechny jsou to
především velké dopravní silniční a železniční stavby. Ze silničních jde především o desetiletí se táhnoucí dokončení
tzv. velkého městského silničního okruhu a jeho radiál spojujících město s lidnatými okrajovými sídlišti jako napří-
klad Bystrcí, Vinohrady a Líšní, s již chronicky řidiči proklínanými frekventovanými úseky jako průjezd kolem Svratky
po Žabovřeské, kolem kasáren v Židenicích nebo autobusového nádraží Zvonařka. Ze staveb železničních nemusím
rozebírat téma výstavby nového železničního uzlu, samozřejmě včetně nového nádraží osobní vlakové dopravy. Kro-
mě toho, že tyto dopravní stavby protahováním realizace dlouhodobě ztrpčují život nejen brněnským obyvatelům
kraje a omezují jeho územní rozvoj, komplikují mimo jiné také bezpečnostní obslužnost území a to se týká například
všech složek integrovaného záchranného systému, včetně zdravotnické záchranné služby. Především to ale má odraz
do procesu přijetí nového územního plánu města a také kraje, dlouhodobě mařeného brněnskou koaliční radnicí.
Ke zrychlení řešení stávající situace ve prospěch kraje, ve smyslu prospěchu jeho obyvatel, mohu a také budu jako
poslanec aktivně přispívat. Stejně jako k řešení otázek ochrany obyvatelstva, organizace zajištění zdravotních služeb
či smysluplné ochrany a vytváření zdravého životního prostředí atd.

Proto – přijďte k volbám a přiveďte k nim všechny, kteří pochopí, že v Listopadu 89 zneužité volání po návratu
vlády lidu do jeho rukou dojde naplnění pouze s KSČM!

Václav Fišer,  kandidát KSČM do Poslanecké sněmovny P ČR

I. Život bez obav
• Řešme příčiny migrační krize, odmítáme vnucované

kvóty na přerozdělování běženců.
• Zajistíme funkční a akceschopné bezpečnostní sbory.
• Posílíme obranyschopnost země.
• Omezíme zahraniční mise a zbytečnou militarizaci.

Budeme usilovat o ukončení členství České republiky
v  NATO.

• Zavedeme brannou a vlasteneckou výchovu.

II. Sociální spravedlnost a úcta k práci
• Každý musí mít právo na práci. Za poctivou práci náleží

spravedlivá odměna na evropské úrovni. Minimální
mzdy zavedeme na 50  % průměrné mzdy.

• Zajistíme důslednou právní ochranu zaměstnance
a kvalitní pracovní právo. Posílíme odborová práva.

• Zavedeme pravidelnou a důstojnou valorizaci důchodů
podle skutečných základních životních potřeb seniorů.

• Zajistíme spravedlivé odvody a  pravidelné navyšování
plateb za státní pojištěnce.

• Pomůžeme handicapovaným a zdravotně postiženým.
Zajistíme stabilizaci sociálních služeb.

• Snížíme počty občanů žijících pod hranicí chudoby.
Chceme sociální dávky pro ty, co je skutečně potřebují.

• Zdravotnictví nesmí být jen výnosný kšeft. Podporuje-
me vznik páteřní sítě neziskových nemocnic, ambulan-
cí a lékáren.

• Zavedeme jednu státní zdravotní pojišťovnu, důslednou
lékovou politiku a  proplácení i prvních tří dnů nemo-
censké.

• Zajistíme právo na slušné bydlení, které je lidským prá-
vem. Podpoříme nízkonákladové bydlení a  výstavbu
obecních i družstevních bytů.

• Vymahatelnost práva ano, vydírání dlužníků ne. Poža-
dujeme větší ochranu před obchodníky s chudobou.

• Zabezpečíme kvalitní vzdělání dostupné podle schop-
ností, ne podle peněženky. Podporujeme učňovské
a technické vzdělávání. Zavedeme větší sociální a  pro-
spěchová stipendia. Snížíme administrativu na školách
– učitel má učit, ne papírovat.

• Zachováme a budeme dále rozvíjet speciální školství, in-
kluze za každou cenu je nesmysl.

• Podpoříme rodiny s  dětmi a porodnost. Požadujeme
větší šance pro uplatnění mladých. Zavedeme právo na
první zaměstnání, startovací bydlení, novomanželské
půjčky.

• Zajistíme dostupnost kulturního, sportovního a volno-
časového vyžití.

III. Ekonomika pro lidi
• Obnovíme strategické vlastnictví státu v klíčových oblas-

tech ekonomiky a  síťové infrastruktury (vodní, plynové,
elektrické a dopravní). Požadujeme inventuru prodejů
státního majetku.

• Založíme komerční banku ve vlastnictví státu pro  finan-
cování národních, krajských i  obecních projektů.

• Zastavíme další rozprodej majetku naší vlasti. Požadu-
jeme nepromlčitelnost privatizačních podvodů, omezí-
me odliv zisků do zahraničí.

• Podpoříme rozvoj družstevních a komunálních podni-
ků, zavedeme spoluúčast zaměstnanců.

• Podpoříme vědu, výzkum, vývoj a inovace, požadujeme
větší propojení vysokých škol s  podnikovou sférou.

• Požadujeme daňovou úlevu lidem s  nízkými příjmy. Za-
vedeme daňové paušály u  malých příjmů, progresivní
zdanění zisků velkých korporací a oligarchů. Chceme
zjednodušení daňového systému.

• Zabezpečíme energetickou bezpečnost a cenově do-
stupnou energii pro domácnosti. Zahájíme výstavbu
dalších bloků jaderné elektrárny Dukovany.

• Prosadíme návrat k  soběstačnosti ve výrobě a zpraco-
vání potravin na domácí půdě s  důrazem na kvalitu
a nezávadnost.

• Podpoříme zkvalitnění života na venkově a v  odlehlých
oblastech regionů.

• Podpoříme ekologicky šetrné druhy dopravy, včetně
integrované veřejné hromadné dopravy. Podpoříme ná-
rodní dopravce.

IV. Příroda pro nás i budoucí generace
• Požadujeme dlouhodobě udržitelnou kvalitu života

v návaznosti na společenskou sociální soudržnost.
• Zastavíme devastaci krajiny a půdního fondu. Vodní

zdroje a zásobování pitnou vodou vrátíme do rukou stá-
tu.

• Prosadíme právo na čistý vzduch a budeme účinně re-
gulovat a postihovat znečišťovatele ovzduší.

• Požadujeme udržitelný rozvoj při těžbě nerostných
surovin. Prosadíme kvalitní a  konkurenceschopnou su-
rovinovou politiku.

• Odpad je pro nás cenná surovina. Chceme rozvoj zpra-
cování odpadů a recyklace, zákaz dovozu jakéhokoliv
odpadu k  uskladnění a likvidaci na našem území.

V. Demokracie a lidská práva
• Omezíme přebujelou národní i bruselskou byrokracii.

Zodpovědný stát své občany chrání. Požadujeme srozu-
mitelnost a vymahatelnost práva.

• Zamezíme prorůstání moci ekonomické, politické a me-
diální, korupci a klientelismu ve veřejné správě. Plošná
majetková přiznání jsou řešením.

• Rozhodujme společně. Nadále prosazujeme zákon
o obecném referendu, chceme rozšířit právo všelidové
iniciativy.

• Prosadíme revizi a zdanění církevních restitucí a urych-
líme odluku státu od církve.

• Zaručíme objektivní informovanost veřejnosti, nezávis-
lost a vyváženost médií. Požadujeme svobodný internet.

Stručný volební manifest Komunistické strany Čech a Moravy
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47 let, žije v Brně, archeoložka. Většinu
života prožila v  Nymburce, kde na ni dý-
chala historie  „městečka, kde se zastavil

čas“,  a tak se rozhodla pro archeologii.
Tato profese ji postupně provedla od tam-
ního vlastivědného muzea, přes Národní
muzeum, americký archeologický institut
INSTAP-EC až na Masarykovu univerzitu
v  Brně, kde se snaží učit adepty archeolo-
gie, že historie není ani náhodná ani záhad-
ná, že vše má svou příčinu a o každé infor-
maci je třeba pochybovat.

Studium historie v  dlouhé perspektivě
ji utvrdilo v  přesvědčení, že systém, ve kte-
rém žijeme, může dát lidem už jenom bídu,
války, fašismus, totalitu, úpadek kulturních
a morálních hodnot.

Říká:  „Kapitalismus je dnes životu nebez-

pečný. Nejsem spasitel, všeznalec ani jasno-

videc. Neodvratný kolaps systému umím

pochopit, ale ne zastavit. Jeho spontánnost

by však mohla přinést konec lidstva. Mým

cílem, nejenom ve volební kampani, je ote-

vírat debatu o síle a možnostech člověka

práce - ať už zaměstnání má, nebo ne, ať už

k  volbám chodí, nebo ne. Sjednotit své síly

s  ostatními a nakonec vzít situaci do vlast-

ních rukou, aby mír, šetrné zacházení s  pří-

rodním prostředím, realizace každého jed-

notlivce, všeobecná dostupnost vzdělání

a zdravotnictví, důstojné bydlení, kulturní

a sportovní vyžití nebo hodnotný odpočinek

nezůstaly hodnotami, jejichž existence je

podmiňovaná ekonomickým ziskem podni-

katelských kolosů. Toto mé  přesvědčení pro-

stupuje mojí dosavadní profesní, publikač-

ní i osobní aktivitou.“
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KANDIDÁTNÍ LISTINA KSČM
1. Mgr. Ivo Pojezný 56 let poslanec P ČR Kyjov HO

2. Ing. Zdeněk Tesařík 51 let starosta obce Tvrdonice Tvrdonice BV

3. Ing. Václav Fišer 54 let referent krizové připravenosti,

Zdrav. záchran. služba Jm kraje Brno BM

4. Bc. Filip Zachariaš 24 let sociolog, předseda OV KSČM Bučovice VY

5. Bc. Emil Pernica, DiS. 27 let dopravní specialista,

předseda OV KSČM Blansko BK

6. Doc. PhDr. Miroslav Grebeníček, CSc.

70 let poslanec P ČR Mikulov ZN

7. Ing. Bohumil Smutný 38 let projektový manažer Ivančice BO

(bez politické příslušnosti)

8. Bc. Ján Lahvička ml. 35 let předseda OV KSČM Hodonín HO

9. Adriana Lehutová 42 let tajemnice OV KSČM Břeclav BV

10. Mgr. Věra Klontza, Ph.D.  46 let  vysokoškolská učitelka Brno BM

11. Mgr. Lenka Obořilová 43 let vedoucí sociální služby Vyškov VY

(bez politické příslušnosti)

12. Natálie Novotná 33 let zdravotní sestra Blansko BK

(bez politické příslušnosti)

13. Mgr. Bc. Emil Bajgl 63 let sociální pracovník na úseku

(bez politické příslušnosti) sociálně právní ochrany dětí Hrabětice ZN

14. Mgr. Aleš Hubert 34 let referent zahraničního obchodu Zbýšov BO

15. Mgr. Lenka Ingrová, DiS. 39 let koordinátorka projektů EU Hodonín HO

16. Dagmar Švendová, BA, LL.M.  39 let Břeclav BV

koordinátorka evropské levicové nadace odpovědná za oblast střední a východní Evropy

17. Oldřich Duchoň 54 let politický pracovník Brno BM

18. Bc. Petr Nováček 34 let státní zaměstnanec Vyškov VY

(bez politické příslušnosti)

19. Radek Boháček 32 let lesní dělník Křtiny BK

20. Mgr. Pavel Macek 49 let správce sportovního zařízení Znojmo ZN

21. Ing. Lenka Cucová 58 let ekonomka Rosice BO

22. Marie Košuličová 57 let místostarostka obce Šardice Šardice HO

23. Kateřina Stiglerová 38 let osoba sam. výdělečně činná Kostice BV

24. Ing. Ladislav Býček 72 let důchodce Brno BM

25. Lubomír Pospíšil 60 let starosta obce Račice-Pístovice Račice VY

26. Ing. Jaroslava Konůpková  61 let  ekonomka Letovice BK

27. Barbora Fejfárková 42 let skladnice Hostěradice ZN

28. Ján Brnka 51 let dělník Žabčice BO

29. JUDr. Jan Navrátil 61 let právník Hodonín HO

30. JUDr. Jaroslav Baťka 62 let právník, odborný rada Břeclav BV

31. Emil Vítek 59 let technik bytové správy Brno BM

32. Josef Bouda, DiS. 31 let zpěvák Bučovice VY

33. Mária Koudelová 67 let výstupní kontrolorka, členka

repub. Rady Odborového svazu KOVO Adamov BK

34. Miloslava Zachová 49 let zdravotní sestra Vracovice ZN

(bez politické příslušnosti)

Předvolební akce
KSČM

Předvolební shromáždění
Je počítáno se svoláním celkem pěti

předvolebních shromáždění, na nichž se
představí nejen brněnští kandidáti, na
všech vystoupí formace Karel Gott Revival
Morava s výjimkou Žabovřesk, kde zahra-
je cimbálová muzika.

21. září – 14.30 hod. - Mendlovo náměstí

27. září – 15.00 hod. - Kohoutovice,
prostranství mezi zastávkou MHD Voříš-
kova, poliklinikou a Albertem

6. října – 16.00 hod. - Lesná, klubovna
ÚMČ Brno-sever, Okružní ul.

6. října – 16.00 hod. - Žabovřesky, Rubí-
nek

19. října – 12.00 – 17.30 hod.  park na
Moravském náměstí ( případně horní
část Zelného trhu)

Závěr volební kampaně KSČM za
účasti nejvyšších představitelů strany.

Volební stánky
• s úřadem MČ Brno-střed je dohodnuto

umístění tří volebních stánků (u Hlav-
ního nádraží, na Moravském nám. a na
Mendlově nám.);

• na stáncích budou občanům objasňo-
vány cíle volebního programu KSČM,
rozdávány propagační tiskoviny a před-
měty;

• bude pokračováno ve sběru podpisů
na petici žádající odstranění nevhodné
desky ve vstupu do bývalé káznice na
ul. Cejl;

• v každém stánku bude zajištěna účast
kandidáta;

• provoz stánků bude zajištěn prostřed-
nictvím ZO KSČM.

Pětadvacet politických subjektů kandiduje v Jihomorav-
ském kraji v letošních říjnových volbách do Poslanecké
sněmovny Parlamentu ČR.

V roce 2013 i 2010 to bylo po devatenácti a v roce 2006 už 23
politických subjektů.

Krajský úřad podané kandidátní listiny, včetně prohlášení
kandidátů, zasílá Českému statistickému úřadu, který vytváří
číselník kandidátů. Dále zašle seznam podaných kandidátních
listin i nově vzniklému Úřadu pro dohled nad hospodařením po-
litických stran a politických hnutí. 31. srpen byl poslední den pro
odstranění případných závad na podané kandidátní listině.

Prvního září krajský úřad rozhodl v případě bezvadné kandi-
dátní listiny o její  registraci, případně o odmítnutí kandidátní

listiny nebo o škrtnutí kandidáta na kandidátní listině, pokud
nebyly zjištěné závady vztahující se ke kandidátní listině nebo
k jednotlivému kandidátovi ve stanovené lhůtě odstraněny.

Po registraci kandidátních listin jsou údaje o kandidátech
předány tiskárně, což je pro tyto volby tiskárna Moraviapress
v Břeclavi, která vyhotoví návrh hlasovacího lístku a zašle jej elek-
tronicky ke korektuře krajskému úřadu. Ten ho dále zasílá ke
korektuře zmocněncům kandidujících politických subjektů. Po
schválení jsou hlasovací lístky dány do tisku, pak už není možné
dělat změny. V případě zřejmých tiskových chyb se hlasovací líst-
ky nepřetiskují, ale krajský úřad zabezpečí vyvěšení informace
o těchto chybách ve všech volebních místnostech na území kraje
s uvedením správného údaje.   (vž)

V Jihomoravském kraji kandiduje 25 politických subjektů

(Věk je uveden ke dni podání kandidátní listiny.)
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hnutím i vlasteneckými spolky, se kterými najde shodu či podob-
nost cílů a zájmů KČP. A naléhavě zavolali: Lidé, bděme a braň-
me se. Jen zůstane-li naše pohraničí české, zůstane českou celá
naše vlast.

V mimořádném vydání Hraničáře k 25. výročí KČP předseda
Krajské rady KČP Miroslav Vlašín charakterizoval činnost KR
KČP, připomněl konání VII. národního sněmu KČP v Brně v roce
2006, protestní demonstraci proti uspořádání tzv. Dnů usmíření
pořádaných městskou radnicí v čele s primátorem Vokřálem,
pravidelné celostátní semináře například k otázce sudetských
Němců a jejich aktivitám v souvislosti s událostmi v našich ději-
nách nebo seminář k 70. výročí osvobození ČSR a jižní Moravy
Rudou armádou, pravidelný odběr Hraničáře, účast při setká-
ních při oslavách a politicko-společenských akcích. Současně
mohl sdělit, že se podařilo v okrese Vyškov založit okresní radu
KČP. Pozval zájemce na tradiční setkání pohraničníků jižní Mo-
ravy v Břeclavi. (Uskutečnilo se 28. června.)

Mimořádné číslo Hraničáře seznamuje čtenáře s působením
KČP ve všech krajích ČR.

Historie dnešního Klubu českého po-
hraničí začala v Chomutově v květnu 1990.
Tehdy skupina členů KSČM založila Klub

přátel českého pohraničí. Šlo jim o zachování českého cha-
rakteru českého pohraničí získaného po odsunu Němců
a osídlení pohraničí občany z Čech, Moravy, Slezska, Sloven-
ska i mnoha rodin volyňských Čechů.

V Chomutově idea obrany českého pohraničí vznikla z něko-
lika důvodů. V Červeném Hrádku došlo k jednání anglického lor-
da Runcimana s Henleinem, při němž bylo na mapě naznačeno
odtržení pohraničí od ČSR a jeho připojení k hitlerovskému
Německu. A spisovatel Václav Řezáč romány Nástup a Bitva cha-
rakterizoval osídlení našeho pohraničí po válce právě na tomto
okrese. A po listopadu 1989 byla veřejnost otřesena počínáním
prezidenta Václava Havla, když před tradiční cestou našich pre-
zidentů na Slovensko zavítal do západního Německa a omluvil
se sudetským Němcům za odsun z našeho pohraničí.

Nelze se divit, že na Chomutovsku vyvolal V. Havel velké roz-
hořčení, odpor k padělání skutečného průběhu událostí v letech
1939-1945. Odpověď na jednání prezidenta přicházela v podobě
mnoha stanovisek a prohlášení Klubu v Haló novinách, v Naší
pravdě, v regionálním Průboji, veřejných shromáždění, předná-
šek a besed. Postupně se činnost vlastenců rozšířila do dalších
míst v severních Čechách. Název Klubu byl upřesněn na dnešní
Klub českého pohraničí, připraveny základní dokumenty KČP
– Program a Stanovy a žádost na ministerstvo vnitra o registraci.
Oficiální registrace KČP nese datum 22. července 1992. Vyšlo
i první číslo zpravodaje Českomoravský hraničář. Jako houby po
dešti vznikaly nové kluby v mnoha místech a městech a v lednu
1994 se uskutečnila celostátní porada 40 předsedů přípravných
výborů a rad KČP z České republiky. 21. května 1994 se v Ústí
nad Labem uskutečnil I. národní sněm KČP a Klub českého
pohraničí se stal celonárodní organizací.

Vznik a vývoj organizace byl připomenut na celostátním
shromáždění k 25. výročí vzniku Klubu českého pohraničí ve
Žďáru nad Sázavou 3. června 2017. Na 420 delegátů a hostů
z celé naší vlasti i ze zahraničí v závěrečném Provolání připo-
mnělo iniciativu, houževnatost a trvalý odkaz iniciátorů a za-
kladatelů organizace na severu Čech v Chomutově. Jejich myš-
lenky, dílo a výsledky jejich působení jsou zdrojem dnešní
každodenní činnosti. Zapustily kořeny ve všech krajích a ve vět-
šině okresů ČR. Provolání vyslovilo podporu dekretům preziden-
ta republiky dr. Edvarda Beneše, odsoudilo vlastizrádnou politi-
ku ministrů české vlády i dalších osobností českého veřejného
života, kteří s podporou předsedy vlády Bohuslava Sobotky za-
prodávají české národní zájmy a krok za krokem uvolňují cestu
neoprávněným požadavkům sudetoněmeckého landsmanšaftu,
vyslovilo protest proti rozhodnutí vlády podřídit naši armádu
pod velení bundeswehru a její zapojení do válečných akcí NATO,
proti provokativním průjezdům armády USA s válečnou techni-
kou za účelem arogantní prezentace vojenské síly s cílem vyhro-
tit situaci v Pobaltí, Polsku a Ukrajině.

Provolání odmítlo záměrné zkreslování a přepisování našich
národních dějin v médiích i rádoby vědeckých publikacích
a školních učebnicích. Nelze ignorovat domácí odboj, osvobodi-
telskou misi Rudé armády a její rozhodující podíl na porážce hit-
lerovského fašismu, roli generála Ludvíka Svobody, Jana Švermy,
Julia Fučíka, Jožky Jabůrkové. Boj za pravdivý výklad našich ná-
rodních dějin dnes patří k nejaktuálnějšímu poslání. Mladí se
musí dozvědět pravdu ze skutečných dějin a nikoliv od různých
falzifikátorů.

V Provolání se účastníci shromáždění vyslovili pro podíl na
spolurozhodování o budoucnosti ČR, pro veřejné vystupování
proti porušování zákonů, proti ekonomické, sociální, politické
nespravedlnosti a diskriminaci občanů ČR, k aktivní podpoře
záměrů k  udržení nebo zlepšení životních podmínek zaměst-
nanců, drobných živnostníků, rodin s dětmi a důchodců. A sou-
časně je KČP připraven ke spolupráci s politickými stranami,

Klub českého pohraničí – 25 Karel JANIŠ

Bojovali za svobodu Českosloven-
ska na nebi jižní Moravy

Svoji knížku „Pomníky a hroby válečných letců Rudé armá-
dy na jižní Moravě“ představil veřejnosti na Generálním konzu-
látu Ruské federace v Brně při festivalu Ruské jaro na Moravě
autor této publikace Jiří Novák. Vyšla pod křídly Ruského kultur-
ně osvětového spolku na Moravě za finanční podpory Jihomo-
ravského kraje. Obsahuje doklady o letcích RA, kteří padli v boji
s fašisty a jsou uloženi na jihu Moravy. Autor konstatoval, že
mnoho jmen padlých letců se zatím nepodařilo zjistit. V budouc-
nu by bylo potřeba tuto publikaci obnovit s doplněním zbývají-
cích vypátraných jmen mrtvých osvoboditelů, kteří bojovali za
svobodu Československa na jihomoravském nebi. Knihu lze za-
koupit po domluvě na tel. +420 737 687 559.

Krátce po dokončení publikace našli výzkumníci ještě jeden
letoun jižně od Šlapanic u Brna. „Dne 24. dubna 1945 povedlo
5 letounů Il-2m3 Šturmovik od 235. bitevního leteckého pluku
útok na kolony nepřítele v prostoru Bedřichovice. Asi v 10:30 hod.
byla tato skupina nad místem úderu napadena čtyřmi stíhacími
letouny Bf 109. Letoun Il-2m3 s osádkou: pilot npor. Stěpan
Andrejevič Nětreba a palubní střelec staršina Vasilij Jegorovič
Kujdin byl jedním ze stíhačů nepřítele zasažen ve výši 700 metrů,
z vrchu zprava na vzdálenost 100-150 metrů nad prostorem
Podolí. Těžce poškozený letoun dopadl jižně od Šlapanic.“   (vž)

Prapor NR KČP převzal její předseda JUDr. Rudolf Peltan.
V pozadí snímku tleská doc. PhDr. Miroslav Grebeníček, CSc.,

který s řadou dalších přítomných účastníků zde převzal vyzna-
menání KČP.          (Foto Miroslav Starý, KČP Libereckého kraje)
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STŘÍPKY

O DNEŠKU

rrrrr  MÝTUS NĚMECKÉ DENACIFIKA-
CE. Vedra nebeská i politická byla napl-
něna i úvahou na uvedené téma v týde-
níku Echo č. 26-27 z 29. června 2017.
Martin Weiss položil otázku, zda jsme
se dokázali s komunistickou minulostí
vypořádat hůře než Němci s tou nacis-
tickou? A odpovídá, že jde o omyl
a předkládá fakta. Jedna věc je, že Evro-
pa má Německo takové, jaké má. Ale to
neznamená, že jeho proces denacifika-
ce by měl být přijímán jako učebnice,
případně coby metr, který je po ruce,
když máme změřit, co jsme zase my
udělali nedostatečně a jak jsme hrozně
zaostalí. Má-li být německá denacifika-
ce pro naše vyrovnání se s minulostí
vzorem, nevycházíme z toho tak špatně.
Přesným vzorem nemůže být proto, že
Němcům s ní lvím podílem pomohla to-
tální porážka a kapitulace a neměli na
vybranou, jestli denacifikovat nebo ne.
NSDAP, wehrmacht, SS a řada dalších
nacistických organizací včetně médií
byla zrušena rozhodnutím spojenců na
podzim 1945. V listopadu pak začal no-
rimberský proces, na něj navazovaly
další a okupační mocnosti prováděly
procesy s níže postavenými zločinci ve
svých okupačních zónách. Byly odsou-
zeny tisíce lidí, vykonáno 486 rozsudků
smrti, internováno 200 tisíc bývalých
nacistů, o práci přišlo 150 tisíc úřední-
ků a 73 tisíc činovníků v soukromém
sektoru. Přes 15 milionů lidí prošlo do-
tazníkovými prověrkami. To byla spra-
vedlnost vítězů, která v zásadě skončila
rokem 1949, kdy bylo západní Němec-
ko víceméně suverénní a mělo s dena-
cifikací pokračovat samo. Klíčovou
osobností první dekády západního Ně-
mecka byl Konrád Adenauer. Byl opa-
kem nacisty a v projevu 26. března 1946
jako primátor Kolína nacismus nad Rý-
nem odsoudil. Věděl, že lid nakažený
soužitím se zločinným režimem a drce-
ný porážkou a všedními starostmi roz-
vráceného Německa snese jen určitou
míru připomínání vlastního selhání.
Podle průzkumů na konci 40. let široké
vrstvy zastávaly autoritářské a rasistické
názory. Ale již v březnu 1946 Adenauer
řekl, že malé ryby by měly být ponechá-
ny na pokoji, které neutlačovaly ostatní,
neobohatily se a neporušily žádné záko-
ny, vojákům a nižším nacistickým funk-
cionářům by mělo být umožněno vstu-
povat do CDU. Připomínal utrpení
odsunutých Němců a válečných zajat-
ců. V roce 1951 byl schválen zákon,
podle něhož byli přijati na svá místa ti,
kteří byli vyhozen ve spojeneckých čist-
kách a nebyli odsouzeni. Amnestováni
byli i někteří odsouzení. Podle dostup-
ných údajů byl v roce 1952 každý třetí
úředník ministerstva zahraničí v Bonnu
bývalý člen nacistické strany, v diplo-
macii 43 procenta bývalí příslušníci SS
a 17 procent dalších sloužilo v gestapu.

Až do 70. let 90 ze 170 špičkových úřední-
ků ministerstva spravedlnosti bylo býva-
lých nacistů a byli mezi nimi i soudci, kte-
ří za nacismu odsuzovali k trestu smrti.
Vzedmutí radikální levice koncem 60. let
poukázalo na nedokončenou denacifika-
ci. Ale dodnes se v Německu ví o zloči-
nech páchaných v protektorátu úměrně
tomu, o kolik víc se ví o utrpení odsunu-
tých.

Martin Weiss uvádí, že srovnávat naše
vyrovnání se s komunismem s německým
vyrovnáváním se s nacismem pořádně
nelze. S komunismem jsme se neprovinili
na jiných národech a ani jsme nevedli vál-
ku. Jiný je radikálně počet obětí a míra fy-
zické destrukce. Srovnání toho, že u nás
existuje komunistická strana, zatímco na-
cistická strana byla zruše-
na, je vytržené

z kontextu a zavádějí-
cí – hlavně proto, že Němci si ji nezrušili
sami. Autor úvahy připomíná, jak silným
politickým problémem bylo po listopadu
1989, jak naložit s komunistickou minu-
lostí. Boj o rozpuštění STB a očistu minis-
terstva a policie, očista justice, rehabilita-
ce, restituce, zákon o období nesvobody.
Václav Klaus měl adenauerovské sklony.
Očista státních úřadů generační výměnou
u nás postoupila dál než v Německu. Roz-
chod s komunismem u nás šel rychleji než
ve většině jiných postkomunistických
zemí. Důsledkem jiné dynamiky než ne-
dostatečného vypořádání se s komunis-
mem je to, že komunistická strana nevy-
hynula a naopak se usadila v krajích a že
v osobě Andreje Babiše se dere k moci po-
litik, který zosobňuje odmítnutí celé polis-
topadové transformace. (Na konkrétních
údajích Martin Weiss vyvrací častá tvrzení
ministra Daniela Hermana, že Německo se
vyrovnalo se svou minulostí, my nikoliv,
protože existuje KSČM.)
rrrrr  SVÉRÁZNÉ PŘIPOMENUTÍ VÝROČÍ.
27. května 1942 došlo k atentátu na Heyd-
richa. Nacisté rozpoutali rozsáhlé proná-
sledování všech, kteří s atentátem měli

něco společného. Na různých místech
naší vlasti si lidé připomněli hrdinství
našich parašutistů a těch, kteří jim po-
máhali a jejich oběti. V tomto ovzduší
neměli tentokrát už i místopředseda
vlády Pavel Bělobrádek a ministr kultu-
ry Daniel Herman a další nic jiného na
práci, než se zúčastnit Sudetoněmec-
kých dnů 3. - 4. června 2017 v Augsbur-
gu a pronášet tam projevy. Bělobrádek
na jedné straně kladl důraz, že tam byl
jako předseda KDU-ČSL, ale na druhé
straně přiznal, že 24 hodin je místo-
předsedou vlády ČR – a právě takto pře-
devším to chápali účastníci Sudetoně-
meckých dnů. Otázkou zůstává, co tam
hledal a nacházel brněnský představitel
Romů Karel Holomek, jehož starší
i mladší příslušníky této skupiny obyva-
tel zbavili nacisté života v osvětimské
plynové komoře. Za provokaci lze pova-
žovat účast min. kultury na tryzně v Li-
dicích 10. 6. 2017 – byl tam za vládu ČR,
Sněmovnu zastoupil Vojtěch Filip, Se-
nát její mistopředsedkyně Horská, kte-
rá promluvila obstojně. A 24. 6. 2017
opět hovořila v Ležácích a ministr kul-
tury dal přednost shromáždění v Letech
s příslibem odstranění vepřína poblíž.
rrrrr  PREZIDENT USA V EVROPĚ. 70letý
Donald Trump toho počátkem červen-
ce 2017 dokázal absolvovat dost – setkat
se s Merkelovou, s představiteli 12 zemí
od Baltského k Jaderskému a Černému
moři i schůzky G 20 i samostatného jed-
nání s Putinem – o výsledcích několika-
hodinového jednání mnoho nevíme,
jen dohoda o příměří v jedné části Sýrie.
Trump odmítl smlouvu o klimatu, což
bylo velmi negativně hodnoceno po
celé Evropě. A zejména Merkelová, ale
i další představitelé členských zemí
NATO byli nespokojeni s Trumpovým
poukazem na 2 % DPH na obranu.
rrrrr  O NAŠEM POLITICKÉM DVORKU.
Na doživotí odsouzený Kajínek dostal
od prezidenta milost, stal se hrdinou
dne. • Místo Babiše do vlády Brabec
a Pilný. • S velkým humbukem vyhláše-
ná koalice KDU-ČSL STAN už není, kní-
že Karel Schwarzenberg řekl, že lidovci
se podělali z volebních průzkumů, niko-
liv z výsledků voleb. STAN bude kandi-
dovat samostatně, odmítl místa na kan-
didátce KDU-ČSL. • Grémium ČSSD
rozhodlo: Chovanec bude v čele vlády. •
Sněmovna schválila misi našich vojáků
v Pobaltí pod velením německým, Putin
se už třese strachy. • Návrhy zákonů
o památkové péči a o kariérním řádu
učitelů poslanci neschválili i z řad koali-
ce vládní. • Předseda ODS nedovolí, aby
Babiš byl po volbách ve vládě a Kalou-
sek sníží počty úředníků - hovoří jako
vítězové voleb. Supermediokrat Mora-
vec nás oblažuje opakováním Fokusů,
když v nedělní poledne nás neučí přes
prázdniny správně politicky myslet,
abychom na něho nezapomněli. kj
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Poslední předprázdninový diskusní čtvrtek se konal 15. 6.
2017. Zvolené téma – Volby do Poslanecké sněmovny a práce
poslaneckého klubu KSČM – i referující Ing. Pavel Kováčik,
poslanec PČR a předseda poslaneckého klubu KSČM, svědčí
o tom, že MěV KSČM to pojal jako
součást už probíhající předvoleb-
ní kampaně (volby 20. - 21. 10.).
Zájem členů KSČM byl značný,
o čemž svědčí vysoký počet pří-
tomných a množství diskutujících.

Něco z toho, co bylo řečeno.
ČSSD je zděšená, že jim klesají pre-
ference. Ukázalo se, že čím víc ČSSD
tluče do Babiše, tak tím více ho podporuje a ANO se posiluje. Pro-
to se předseda vlády ČR rozhodl vzdát funkce předsedy ČSSD
(Milan Chovanec) a volebního lídra (Lubomír Zaorálek). Kdo
jsou ty „náhrady“? L. Zaorálek do převratu byl učitelem marxis-
mu-leninismu na Vysoké škole báňské v Ostravě. M. Chovanec
je jedním z těch, kteří se před čtyřmi léty zúčastnili tajného jed-
nání s prezidentem (např. Zimola, Hašek, Škromach, Tejc). A byl
to Chovanec, který po jednání podrobně informoval Sobotku.

Pravicové strany ANO a ODS už se spolu domlouvají, jak po
volbách ČR povedou. Čili u nás hrozí pravicová vláda až pravico-
vá diktatura. TOP si přivlastnila Drahoše, jednoho z kandidátů
na prezidenta ČR.

Dnes už je jisté, že spory ve vládní koalici budou pokračovat
a tato vláda už nic neudělá. Babiš byl odvolán, Valachová podala
demisi. Nový ministr financí Pilný je proti důchodcům, proti zvy-
šování důchodů a důchodcům doporučuje pracovat, „důchodci
ať jdou do parku kosit trávu“. Potom sám Babiš se to snažil za-
chránit s tím, že důchod by měl být 80 % průměrného platu, což
je nesplnitelné.

Komunisté jsou pro referendum o vystoupení z NATO. Podle
prezidenta USA se má EU sama starat o svoji bezpečnost. Dnes
NATO odmítlo bránit evropské hranice před migranty. NATO je
světový policajt zasahující kdekoliv ve světě, kde je to podle nich
potřebné, tzn. hájit zájmy USA. Proto se zeptejme na stanovisko
našich občanů.

Antimigrační rétorika je v ČR silná. Kriminální bezpečnost se
dostává do popředí. Potulují se různí živlové, kteří se práce štítí.
Komunisté usilují o to, aby ten, kdo chce práci, ji dostal a aby tato
práce byla řádně ohodnocena.

ČR má velké zdroje lithia, což je vysoce ceněná surovina. Zdroj
je v soukromých rukách. Proběhl seminář „pro veřejný užitek“.
Tam bylo vyjádřeno, že jsme např. pro vrácení vody do veřejných
rukou. Většinu zdrojů vody totiž vlastní cizinci, ne její rozvody.

Komunisté zastávají názor, že stra-
tegické zdroje patří do veřejných
rukou.

Chceme-li dosáhnout ve volbách
úspěchů, tak na jednoho člena
KSČM musí připadat dvacet nečle-
nů nás volících. Proč máme pod-
průměrné výsledky v průzkumu
(např. 1,7 % v Praze, 1,4 % v Brně)?

Chybí osobní agitace. Mluví se o předvolební kampani. Je třeba
lidi oslovit srozumitelnou řečí, je třeba odpovídat na současné
problémy. Musíme se seznámit s volebním programem, alespoň
s jeho stručnou verzí. Jsme strana masová, ne počtem členů,
ale vlivem. Přijatá usnesení budiž respektována a prosazována
všemi.

Nechť i v druhém pololetí roku 2017 je hodně tak zdařilých
a přínosných diskusních čtvrtků, jako byl tento.

Pro předvolební kampaň
DISKUSNÍ ČTVRTEK 15. 6.

JOSEF VONDRÁK

Sto dvacet let existuje
Dělnický dům v Brně-Juliánově. Slavnostně byl uveden do

provozu 15. srpna 1897 k užívání organizacím dělnickým, poli-
tickým, tělovýchovným a kulturním. Vyvrcholil proces, na jeho
počátku byly snahy pracujících dosáhnout lepších životních
i pracovních podmínek i zájem postavit si dům, v němž by se
mohli scházet na politických schůzích a shromážděních, vše-
stranně se vzdělávat, věnovat se různým zájmovým činnostem.
20. srpna 1896 vznikl spolek Dělnický dům v Juliánově. Jeho sta-
novy moravské místodržitelství schválilo 11. září 1896. Korunka
ke korunce, hodina k hodině odpracované na stavbě členy spol-
ku a příznivci přinesly ve velmi krátké době výsledek – Dělnický
dům. Stal se střediskem juliánovského dělnictva a jedním z cen-
ter šíření myšlenek socialismu. Jeho význam vzrostl v roce 1929,
kdy KSČ ztratila Dělnický dům na Marxově ulici (dnešní Spolko-
vé). V juliánovském Dělnickém domě se uskutečnilo mnoho
akcí, jejichž výčet zabírá mnoho stran v několika publikacích,
které v minulosti vyšly. Na schůzích sociálně demokratických
organizací a po roce 1921 na schůzích KSČ referovali místní
funkcionáři i např. Josef Hybeš, Julius Volek-Choráz, několikrát
Hynek Konečný, Josef Juran, Jan Šverma, Bohumír Šmeral, Kle-
ment Gottwald, Emanuel Klína a další. Probíhaly tu i několikrát
krajské konference KSČ a po vzniku KSČM i městské konference
a předvolební shromáždění za účasti představitelů i poslanců
KSČM. Karel Janiš

MORAVSKÉ ZEMSKÉ MUZEUM
má 200 let

Císař František I. Rozhodl 29. července 1817 zřídit v Brně
muzeum, které přispěje „ku blahu všeobecnosti, k pěstování
věd a národního vzdělání a konečně k rozkvětu a ke cti země“.

Moravské zemské patří k nejstarším muzeím ve střední Evro-
pě. Základem sbírek se staly věci z přírody, z činnosti lidí, soubo-
ry uměleckých děl, rukopisů a vzácných tisků od osobností vědy
a kultury Moravy. Muzeum se stalo významným střediskem kul-
tury Moravy.

Podobu muzea vytvářely vynikající osobnosti naší vědy, např.
Karel Absolon, Jan Jelínek, Rudolf Musil, Jiří Sejbal a další. Ve
sbírkách jsou věci především z území Velké Moravy včetně oje-
dinělého souboru šperků z ostatních sídlišť našich předků.

V současné době patří k muzeu především Dietrichsteinský
palác na Zelném trhu, dále Pavilon Anthropos v Pisárkách, Palác
šlechtičen na Kobližné ulici, Dům Jiřího Gruši na Hudcově ulici.
V těchto budovách jsou stálé expozice, delší nebo časově kratší
výstavy, konference nebo přednášky k různým tématům, z nichž
často vycházejí sborníky z vystoupení našich i zahraničních
účastníků. Za zmínku stojí zejména k výročím vzniku Českoslo-
venska nebo jeho osvobození z nacistické okupace v roce 1945,
k výročím dalších významných událostí nebo osobností našeho
národa. Karel Janiš

Výbor národní kultury v Brně
Vás srdečně zve na pořad

Beseda s účastníky
11. Všeslovanského sjezdu v Moskvě

Beseda se koná

vvvvve středu 27. září 2017 v 16.e středu 27. září 2017 v 16.e středu 27. září 2017 v 16.e středu 27. září 2017 v 16.e středu 27. září 2017 v 16.0000000000 hodin, hodin, hodin, hodin, hodin,
na ulici Křenová 67, sál v 2. poschodí.

Budou promítnuty snímky z tohoto setkání.

VSTUP VOLNÝ
SRDEČNĚ ZVEME NAŠI VEŘEJNOST, ČLENY, PŘÁTELE I SYMPATIZANTY.

(tramvaj č. 8, výstup zastávka Masná)

Kontakt:
poštovní schránka VNK Brno, Křenová 67, PSČ 602 00

www.vnkbrno.cz  •  vnkbrno@email.cz
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Dotkli se Brna
Knižní novinka z brněnského

nakladatelství Littera
Na knižní trh přichází z brněnského

nakladatelství Littera pozoruhodná kniha
Evy Hanykové Dotkli se Brna, obsahující
143 medailonků již nežijících osobností.

Někteří z představi-
telů vědecké a kulturní
elity se v Brně narodili
a rodiče je ještě v peřin-
ce z města odvezli, aby
se sem více nevrátili.
Mnozí naopak do Brna
přišli, nechali se okouz-
lit a zůstali do konce ži-
vota. Brnu ze sebe předali to nejlepší. Jiní
všechna léta prožili jinde a do Brna se přijeli
rozloučit se životem. Výčet jmen bychom
mohli začít speleologem a archeologem Kar-
lem Absolonem, nechybí např. Petr Bezruč,
Ivan Blatný, Gustav Brom, Karel Čapek, Josef
Dobrovský, Bohuslav Fuchs, Hugo Haas,
František Halas, Karel Höger, Bohumil Hra-
bal, Leoš Janáček, Jošt Lucemburský, Eliška
Junková, Dušan Jurkovič, Viktor Kaplan,
František Matouš Klácel, Rafael Kubelík,
Adolf Loos, T. G. Masaryk, Gregor Johann
Mendel, Vítězslav Nezval, Ladislav Pešek,
Zdeněk Rotrekl, Ondřej Sekora, Jan Skácel,
Rudolf Těsnohlídek nebo baronka Bertha
von Suttnerová Kinská, která se v roce 1905
jako první žena stala nositelkou Nobelovy
ceny míru. Z mých přátel jsou to Gustav Kři-
vinka, Ladislav Lakomý, Oldřich Mikulášek,
Jaromír Nečas, Jan Rajlich, Evžen Sokolov-
ský, Jaromír Tomeček a Milan Zezula.

Littera působí na českém i slovenském
knižním trhu od roku 1990. Ediční činnost
zaměřila především na vydávání odborných
a obrazových publikací. Mezi více než 65 ti-
tuly jsou i speciální cizojazyčné slovníky,
historické publikace, portréty zajímavých
osobností, unikátní publikace o historic-
kých památkách Prahy a Brna i cestopisné
publikace. Slouží k propagaci národní kul-
tury, podporuje vzdělávání a posiluje národ-
ní identitu. Bohumil Hlaváček

Lhůta pro dokončení díla je ve smlou-
vě stanovena na 14 měsíců. Kritériem
hodnocení je ze 70 procent nabídková
cena a z 30 procent zkrácení termínu rea-
lizace. Nabídku předložilo šest uchazečů.

Stavební práce se dotknou zázemí
divadla, k tomu se přidá rekonstrukce
střechy. Při upevňování nové vzducho-
techniky se totiž přišlo na její špatný stav.
Původní prefabrikované střešní desky
nahradí dělníci modernější konstrukcí,
která umožní zavěšení prvků vzducho-
techniky. Ty se totiž nevejdou do prostoru
divadla.

Při opravách budovy Janáčkova diva-
dla se rozšíří sociální zařízení, zmoderni-

Stavba jako Brno
Muzeum města Brna na Špilberku představuje do konce roku výstavu nazvanou

Stavba jako Brno. Divák pozná stavařské řemeslo i středověké a novověké stavební
metody související se stavebním vývojem města Brna. Od výstavby základního znaku
středověkého města - městské hradby až po hradby novodobých panelových sídlišť.
Ukáže stavbu kostela, hradby, měšťanského domu a hradu a na závěr vývoj moderního
bydlení 19. a 20. století.

Atrakcí budou funkční repliky středověkého jeřábu a beranidla z 15. století, umístě-
né na terasách muzea. Na rozdíl od současnosti stavěli stavebníci v minulosti pro věč-
nost a měli odhad. Potud středověké tvrdé cihly, s nimiž se dá křesat, malta a „římský“
beton, dodnes odolávající živlům, staticky poddimenzované gotické klenby a renesanč-
ní arkády, jež by neměly stát, ale stojí dodnes.     (V)

Janáčkovo divadlo do rekonstrukce
Na funkci zhotovitele rekonstrukce a dobudování Janáčkova divadla v Brně po-

tvrdili brněnští radní vítěznou nabídku sdružení MTS, IMOS a OHL. Druhé největší
divadlo ČR - Janáčkova opera - bude asi dva roky mimo provoz. Za tuto dobu hodlá
zhotovitel zvládnout dílo za 635 milionů korun. Pak budovu město vybaví nábyt-
kem za 160 milionů Kč.

Kreslíř Emil Hoffmann pětaosmdesátiletý
Renomovaný kreslíř Emil Hoffmann,

žijící v brněnských Černých Polích, roz-
šířil 17. srpna řady pětaosmdesátníků.

Posteskl si, že šedý zákal
na obou očích a zlomenina
pravé ruky po pádu na scho-
dech mu brání v uskutečňo-
vání předsevzetí, o nichž
hovořil při svých osmdesáti-
nách – v kreslení a malování
alegorií na Beethovena, Pa-
ganiniho, Verdiho a výjevů
z Bible. Přesto by rád ještě
namaloval křížovou cestu.

Znojemský rodák už od
dětství obdivoval a měl rád
přírodu, umění a sport. Rád kreslil a ma-
loval, ale na výtvarnou školu se nikdy ne-
dostal. Když se po absolvování průmys-
lovky stal strojírenským technologem
v Tesle a Chronotechně, toto povolání ni-
kdy neopustil. Kreslil populární sportov-
ce, umělce i známé novináře, všechny při
osobním setkání. Kresby má uložené
doma ve 24 krabicích. Přiznává, že přesný
počet kreseb ani nezná, kdysi se propra-
coval až k číslu 1200 a pak počítání vzdal.
Tvrdí, že se mu lépe kreslili „škaredější“
lidé, pracněji plešatí a nejhůře Italové
a Španělé, bez ustání gestikulující nebo

otáčející se po hezkých ženách. Kresbami
a karikaturami obohacoval stránky novin
v České republice, na Slovensku, v Ně-

mecku, Rakousku, Itálii
a Anglii. Veřejnosti je pre-
zentoval na 13 výstavách
především v Brně, ale také
ve Znojmě, Adamově a Ve-
verské Bítýšce.

Vzpomíná na začátky
spolupráce s novinami, kdy
mu Lubomír Selinger nabí-
dl, aby pro deník Práce
kreslil titulky a redakce ho
poslala nakreslit 10 osob-
ností. Redaktor Josef Křivá-

nek z deníku Obrana lidu si vyžádal kres-
by sportovců, redaktor Přemysl Jílek
z deníku Československý sport pozval
Hoffmanna ke spolupráci slovy „noviny
bez kresby nejsou noviny“.

Brzy přišly nabídky ke spolupráci ze
sportovních a kulturních rubrik Mladé
fronty, Rovnosti, Svobodného slova, Čs.
televize, Večerní Prahy, Ostravského ve-
černíku a Východoslovenských novin.
Ze zahraničí se ozvaly Die Welt, Berliner
Zeitung, Junge Welt, Deutsches Sporte-
cho a další i z Rakouska, Itálie a Anglie.

Bohumil Hlaváček

Autoportrét jubilanta

zují se interiéry diváckých prostor i bufet.
Kompletně se opraví provozní prostory
divadla, včetně zázemí pro zaměstnance
a jevištní technologie. Počítá se také s re-
konstrukcí veškerých rozvodů. Rovněž
budou opraveny příjezdové, přístupové
a parkovací plochy k provozní části diva-
dla.

Rekonstrukce budovy Janáčkova di-
vadla byla dlouhodobě plánována ve
spolupráci s Národním divadlem Brno.
Divadlo má díky tomu připraven pro-
gram v náhradních prostorách v diva-
dlech Mahenovo a Reduta. Tam má na-
plánováno 18 premiér a 650 repríz.

(vž)

Žijí v našich
vzpomínkách

Již 10 let dlouholetý předseda MíV KSČM
Brno-sever soudruh Karel Gavenda. 17.
srpna 2007 mu bylo 75 let a zanedlouho – 26.
září 2007 – se v krematoriu uskutečnilo po-
slední rozloučení s ním. Věrnost myšlenkám
socialismu dával najevo i břitkými a vtipný-
mi aforismy, které dával k dispozici čtená-
řům Echa pod šifrou KGB – Karel Gavenda
Brno. V naší paměti žije soudruh Gavenda
jako skromný a dobrosrdečný člověk, s nímž
byla radost se setkat a vyměnit si zkušenosti
ze životní i stranické praxe.

V obřadní síni krematoria bylo 17. srpna
2012 uvedeno prof. MUDr. Bohumil Potru-
sil, CSc. Byl v minulosti členem JmKV KSČ
a jako chirurg u sv. Anny pomáhal odbornou
radou i chirurgickým zákrokem. V naší pa-
měti žije prof. Bohumil Potrusil jako dobrý
lékař, skromný a laskavý člověk.

Karel Janiš
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Hnízdo srdce je název stostránkové sličné publikace, letos
vydané a vytištěné brněnskou s.r.o. Tribun EU. Alena Odehnalo-
vá do ní vybrala a uspořádala básně, které jednaosmdesátiletý
básník z Černých Polí Ivo Odehnal věnoval svému rodnému měs-
tu Valašským Kloboukám a valašské krajině. Výbor doprovázejí
záběry z amatérského filmu básníkova otce Josefa Odehnala, po-
řízené digitálním fotoaparátem. Černobílou formou dotvářejí
autentickou atmosféru souznící s verši.

Odehnalova básnická tvorba je celoživotně spjata s Valaš-
skem. Proto je v literárních slovnících a encyklopediích uváděn
jako básník valašského kraje. Je autorem dvou desítek knih poe-
zie, k nimž patří i knížky pro děti. Verše pro nejmenší čtenáře pu-
blikuje též časopisecky.

Nejnovější sbírka veršů pro děti, přínosná moderními rýmy,
humorem a objevností témat, nese název Kozí balet. S ilustrace-
mi Jana Hrubého ji vydalo tišnovské nakladatelství Miroslav Kle-
páček – Sursum.

Loňské datum vydání má Odehnalova poéma v češtině
i makedonštině Píseň o velkomoravské náušnici. Ke čtenáři při-
chází ze s.r.o. Tribun EU. V této poémě autor oslavuje nejen krá-
su vzácné památky. Klene oblouk od minulosti až k současnosti,
je horoucím zpěvem lásky k vlasti. Píseň o velkomoravské náuš-
nici v překladu Ivana Dorovského vyšla i v nakladatelství Společ-
nosti makedonských spisovatelů ve Skopji. Společnost makedon-
ských spisovatelů udělila Odehnalovi v roce 2011 za básnické
dílo a jeho vysoké estetické hodnoty cenu Literární žezlo. Pře-
vzal ji při Svátku líp ve Skopji a stal se rovněž čestným básníkem
tohoto makedonského hlavního města.

Bohumil Hlaváček

Literární soutěž pro mládež Skrytá paměť Moravy zná vítě-
ze letošního XI. ročníku. Slavnostní vyhlášení výsledků spoje-
né s předáním cen se uskutečnilo 16. června 2017 v areálu
Slovanského hradiště v Mikulčicích. V I. kategorii (12-15 let)
si keramickou sošku pro vítěze odvezla Alžběta Kadlecová
z Dolních Louček, a vítězem II. kategorie (16-19 let) se stal Jan
Procházka, student gymnázia v Židlochovicích.

Stříbrné místo v první kategorii obsadila Valentýna Lipovská
z Miroslavi před bronzovou Alžbětou Svobodovou z Hustopečí.
V první kategorii obdržel čestné uznání Petr Krotký. V těsném
závěsu za vítězem starší kategorie se umístila Zuzana Janáčková
z Brna, třetí skončila ve druhé kategorii Magdaléna Netíková
z Třebíče. Čestné uznání ve druhé kategorii patří Janu Jindřichu
Karáskovi, vítězi loňského ročníku.

Kořeny – tak znělo téma, které letos zpracovali soutěžící do
podoby svých prozaických textů a povídek. Porota v čele s bás-
níkem Radkem Malým vybírala ze 186 příspěvků, jež do Památ-
níku písemnictví na Moravě v Rajhradě u Brna doputovaly z je-
denácti krajů ČR.

Oceněné texty zájemci naleznou na internetové adrese
www.muzeumbrnenska.cz, kde organizátoři zveřejňují výsledky
všech dosavadních ročníků Skryté paměti Moravy. Publikovány
budou rovněž jako samostatná literární příloha Sborníku Muzea
Brněnska, který vyjde na podzim letošního roku.

(vž)

Janáčkův archiv kandiduje na registraci
v dokumentovém dědictví UNESCO Paměť světa

Oddělení dějin hudby, založené v roce 1919, převzalo na je-
den měsíc foyer Dietrichsteinského paláce na Zelném trhu
v Brně, aby zde veřejnosti představilo ve štafetové výstavce
svoje TOP sbírkové předměty, osobnosti oboru, dějinné oka-
mžiky či vědecké úspěchy.

Jde o jednu ze série výstav 19 odborných oddělení muzea
při příležitosti 200 let služby Moravského zemského muzea
moravské kultuře a vědě.

V době mezi světovými válkami byl zakladatelem a organizá-
torem hudebního archivu muzikolog Vladimír Helfert. Toto vě-
decké a studijní centrum se podílelo na vzdělávání studentů vy-
sokých škol (zejména oboru hudební věda) a konzervatoře, jakož
i na koncertním a divadelním provozu.

Sbírky oddělení patří k nejvýznamnějším v českém i světovém
měřítku. Obsahují přes 110 000 sbírkových předmětů z devíti
století (např. noty o jednom listu až po svazek not s 800 listy).
Jde o vzácné notové rukopisy a tisky, od neumového misálu ze
13. století až po pozůstalosti současné generace skladatelů, hu-
dební nástroje, libreta, teoretické traktáty, učebnice, staré hu-
dební inventáře a katalogy, obrazovou dokumentaci, koncertní
programy, korespondenci a další doklady vztahující se k hudeb-
ní aktivitě jednotlivců a institucí. Třeba vzácné autografy Beetho-
vena, Salieriho, Mozarta, Brahmse, Dvořáka, Martinů atd. Sbírky
se rozrůstají o pozůstalosti moravských skladatelů.

Mimořádnou součástí sbírek Oddělení dějin hudby je archiv
Leoše Janáčka, jehož základ darovala Moravskému zemskému
muzeu v roce 1932 jeho choť Zdeňka Janáčková. Dnes je to téměř
úplný archiv, který dokumentuje dílo a život této osobnosti
světových dějin hudby. Obsahuje rukopisy i dobové opisy Janáč-
kových kompozic. Také jeho zápisky tzv. nápěvků mluvy, jeho
15 tisíc dopisů, knihovnu, klavír aj. Pro svoji jedinečnost a celist-

vost je sbírka nominována pod názvem „Archiv Leoše Janáčka“
do mezinárodního registru dokumentového dědictví UNESCO
Paměť světa.

Návštěvníci si prohlížejí i výběr osobních předmětů denní
potřeby z pozůstalosti skladatele Leoše Janáčka a zajímavé do-
kumenty ze života brněnských skladatelů Pavla Haase a Vítězsla-
vy Kaprálové. (vž)

Ze sbírek muzea.   Foto autor.

Básník Ivo Odehnal obohatil
čtenáře dalšími třemi publikacemi

Skrytá paměť Moravy zná své vítěze
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Příští číslo:
uzávěrka 18. září

vyjde 12. října

Jubilanti končícího léta
1. 8. Růžena DOLEŽALOVÁ, 89 let, ZO 2711,

Luboš DEML, 53 let, ZO 3023;
2. 8. Zdena HAVRANOVÁ, 79 let, ZO 2101;
3. 8. Tomáš NEDOMA, 37 let, ZO 3023;
5. 8. Viktorie MAŠKOVÁ, 87 let, ZO 2708;
6. 8. Jiří HÁJEK, 66 let, ZO 0309, Radek BU-

RIAN, 39 let, ZO 0505;
7. 8. Marie NOVÁKOVÁ, 85 let, MO 1101,

Hana SMUTNÁ, 57 let, LKŽ, Karel HEJ-
LÍČEK, 86 let, ZO 3023;

8. 8. Květoslava ODEHNALOVÁ, 96 let, ZO
0600, Oldřich KŘÍŽ, 66 let, ZO 3023;

11. 8. Marie CRHOVÁ, 67 let, ZO 0309;
12. 8. Božena KAŠPÁRKOVÁ, 84 let, ZO 2703;
13. 8. Jan NAVRÁTIL, 88 let, ZO 3002, Karel

JUŘICA, 62 let, ZO 0309;
14. 8. Jaromír KOPEČEK, 89 let, MO 1401;
15. 8. Zdenka NOVÁKOVÁ, 71 let, Bedřich

KAZDA, 88 let, oba ZO 0600;
16. 8. Věra ŠUDÁKOVÁ, 88 let, ZO 0502, Mi-

lan MAREŠ, 47 let, ZO 0309, Zdeněk
ADLER, 80 let, ZO 0305;

17. 8. Ludmila KOLÁROVÁ, 76 let, ZO 2101;
19. 8. Karel ČERVINKA, 72 let, člen ZMČ, ZO

2202;
20. 8. Danuše DOČKALOVÁ, 90 let, ZO 1505;
21. 8. Miloslava GROSSOVÁ, 91 let, ZO 0309,

Marie KARFÍKOVÁ, 68 let, ZO 1505;
24. 8. Věra ŠŤASTNÁ, 91 let, MO 1401, Ilja

KALÁŠEK, 87 let, ZO 0309, RSDr. Zde-
něk UHLÍŘ, 69 let, ekonom MěV, Pavel
JIRÁSEK, 84 let, ZO 2101;

25. 8. Petr KALÁBEK, 76 let, ZO 2708, Jaromír
NOVÁK, 90 let, ZO 1503, František
KRMÍČEK, 89 let ZO 0505;

26. 8. RSDr. Luděk ADAMOVSKÝ, 74 let, ZO
0305;

27. 8. Danuše HRABCOVÁ, 84 let, ZO 0600;
29. 8. Růžena MAZLOVÁ, 98 let, ZO 0600, Jiří

DOČEKAL, 75 let, MO 1401;
30. 8. Karel BELATKA, 83 let, ZO 0309;
31. 8. Alena BUREŠOVÁ, 80 let, ZO 0305;

1. 9. Jiří ZÁBRANSKÝ, 65 let, MO Líšeň;
2. 9. Miloš VÍT, 65 let, ZO 2901;
4. 9. Miroslav DUDÍK, 57 let, LKŽ;
7. 9. Marcela LUKŠÍKOVÁ, 53 let, MO 1101,

Karel HAVLÁT, 94 let, ZO 1505;
8. 9. Marie BÁŇOVSKÁ, 89 let, ZO 0305,

Dagmar DOMÁNSKÁ, 83 let, ZO 2711,
Marie PLAVCOVÁ, 83 let, Ladislav ZA-
PLETAL, 89 let, Vítězslav KREJČÍ, 86
let, všichni ZO 2101;

10. 9. Ing. Václav FIŠER, 55 let, MO Líšeň,
Miroslav HRAZDÍRA, 93 let, ZO 2901;

11. 9. Jindřiška KREJČÍ, 92 let, Božena FAN-
TOVÁ, 85 let, obě ZO 0309;

12. 9. Václav ŘEHOŘEK, 89 let, MO 1401, Pa-
vel BARTONĚK, 77 let, ZO 2901;

13. 9. Olga KOUDELOVÁ, 90 let, ZO 2101,
Petr BABÁK, 74 let, MO 1101;

14. 9. Ludmila PODLUCKÁ, 99 let, ZO 0309,
Julius HUTÁREK, 83 let, ZO 0305, Bo-
huslav ŽILKA, 74 let, ZO 2710;

15. 9. Marie PREIZLEROVÁ, 74 let, ZO 0309,
Jiřina KREJČOVÁ, 78 let, ZO 2101;

17. 9. Eva PŘIKRYLOVÁ, 84 let, ZO 0309;

Za Jiřinou Sýkorovou
2. července 2017 vydechla naposledy dlouholetá členka strany a významná podporo-

vatelka rozvoje kultury v našem kraji soudružka Jiřina Sýkorová. Bylo jí 89 let. V Brně
absolvovala studia na gymnáziu a na pedagogické fakultě v kombinaci český jazyk-děje-
pis. Získala titul PaedDr. Vyučovala uvedené předměty na 2. stupni základních škol
v Budišově a v Brně-Černovicích na Řehořově ulici.

V 70. letech minulého století se stala na Jihomoravském KNV vedoucí odboru kultu-
ry a když se po volbách ujala funkce poslankyně, byla zvolena do funkce místopředsed-
kyně KNV pro oblast kultury, zdravotnictví, školství, sociální oblasti. V tomto postavení
navštěvovala zahajování výstav v muzeích a galeriích v Brně i v dalších místech v kraji.
Iniciovala rekonstrukci prostor Moravského muzea v Brně, další rozvoj komorní hudby
ve Státní filharmonii, Strážnických slavností písní a tanců s mezinárodní účastí, tradič-
ních řemesel a dalších zvyků tradiční kultury ve specifických oblastech kraje. Podporo-
vala i vydavatelskou činnost krajského nakladatelství Blok v Brně, zejména když šlo
o publikace o minulosti i přítomnosti měst a obcí, o vzniku a vývoji dělnického hnutí
a KSČ a jejího tisku, dělnické tělovýchovy, o životě a díle Pankráce Krkošky, Josefa Hy-
beše, Josefa Jurana apod. Jejím posledním pracovištěm byla Státní vědecká knihovna
v Brně, v níž jako její ředitelka usilovala o rozšíření služeb čtenářské veřejnosti.

I po odchodu do důchodu nezahálela. Byla členkou výboru stranické organizace
v místě bydliště i ve funkci hospodářky. Zůstala věrná myšlenkám sociálně spravedlivé
společnosti. Sledovala neúnavně vývoj ve straně, v naší společnosti i ve světě. Poslední
rozloučení se soudružkou Jiřinou Sýkorovou bylo 11. července 2017 v brněnském kre-
matoriu.

Čest její práci a památce!        Karel Janiš

Za Aloisem Kolínkem
20. června t.r. zemřel ve věku nedožitých 88 let soudruh Alois Kolínek. Poslední roz-

loučení se konalo v  obřadní síni krematoria ÚH 26. 6. Soudruh Kolínek byl dlouholetým
členem MěV KSČM, pracoval v  ideologické komisi. Byl znám jako vynikající lektor marx-
leninské filosofie, učil na VAAZ Brno. Byl dlouholetým členem ideově teoretické sekce
MěV KSČM a aktivním členem Klubu společenských věd. Pravidelně se zúčastňoval dis-
kusních čtvrtků. Po dobu dlouhých 25 let byl předsedou ZO KSČM 1505 Brno, Královo
Pole.

Čest jeho památce!         Marta Pawlasová, předsedkyně ZO 1505

Sedmdesát? To bych neřekl!
Za pár dní, 30. září oslaví významné životní jubi-

leum předseda ZO 3023 s. Milan Krišo. 70 let není
důvod k psaní curriculum vitae, proto jen stručné při-
pomenutí. S prací pro stranu je spojen celý jeho život,
jak říká, nemohl jinak, když babička zakládala KSČ
v rodné dědině. Aktivně sloužil jako důstojník ČSLA, po
příchodu do Brna učil v tehdejší oblastní stranické
škole. Pracoval na ideologickém oddělení KV Socialistického svazu mládeže, poté vykoná-
val funkci místopředsedy postupně na třech ObV KSČ, zastával i celou řadu dalších funkcí.
Po listopadovém převratu byl rok pracovníkem MěV. Jako bývalý aktivní sportovec a trenér
se mimo stranickou práci například jako člen KV ČSTV věnoval rozvoji sportu v kraji.

Milana zná každý člen nejen brněnské stranické organizace. Nedovedeme si představit
oslavy 1. máje bez jeho stánku a červených prvomájových rohlíků jimiž nás bez přerušení
zásobuje již od roku 1990. Je rovněž známý jako majitel malé pultové prodejny potravin,
která se vždy před volbami mění v malé, byť improvizované, ale úspěšné agitační středisko.

Do dalších let mu přejeme především pevné zdraví a ať ho nikdy neopouští jeho obdivu-
hodná vitalita při prosazování zájmů strany na veřejnosti.

Městský výbor, redakce Echa, kolegové a přátelé

18. 9. Marie VEJMĚLKOVÁ, 82 let, Jan POL-
ZER, 74 let, oba ZO 0305;

20. 9. Anna ČERNÍNOVÁ, 77 let, ZO 3003,
Martin ŘÍHA, 48 let, předseda MěV
KSČM;

21. 9. Miroslav MATERNA, 92 let, ZO 3023;
22. 9. Zdeněk ZÁTČANSKÝ, 96 let, ZO 2708,

František SUDEK, 65 let, ZO 2202, Jaro-
slava BENDOVÁ, 89 let, ZO 1505;

23. 9. MUDr. Josef KOSEK, 85 let, Ludmila
MACHÁČKOVÁ, 70 let, oba ZO 0305;

24. 9. Miroslava MOLÍKOVÁ, 89 let, ZO 0305,
Květoslava FINTESOVÁ, 71 let, ZO 2101;

26. 9. Jan DVOŘÁČEK, 91 let, ZO 0505;
29. 9. PhDr. Václav KIČMER, 93 let, Danuše

MATUŠKOVÁ, 86 let, oba ZO 0305,
Oldřich BARTÍK, 90 let, ZO 2901, Lud-
mila NĚMEČKOVÁ, 85 let, ZO 1505;

30. 9. František VÁŇA, 80 let, ZO 3004, Milan
KRIŠO, 70 let, předseda ZO 3023.

Všem oslavencům děkujeme za práci pro
stranu a sociálně spravedlivou společnost
a do dalších let přejeme pevné zdraví a život-
ní pohodu. ZO (MO) KSČM, LKŽ Dobromysl
a redakce ECHO.
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